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ANNA SMITH called asawitness in behalf of the People 

being duly sworn and examined, testified as follows: 

(Residence 145 West 12th street). 

DIRECT EXAMINATION BY MR. ELLISON: 

Q, Have you ever been employed by the United States Govern.-

merit? 

Objected to as incompetent, irrelevant and immaterial. 

THE COURT: Be can ask her what her occupation is. 

• 106 BARRA: Not whether she was engaged 

THE COURT: And What it has been. 

MR. BARRA: I take an exception. 

BY THE COURT: 

Q !mat is your occupation? A I was asked by the Police 

Department to help on these cases, that is all. 

Q What is your occupation? A I have no occupation. 

Q You can state your experience, what you have been doing, 

were you in the employ of the United States Government at any 

time? A No. 

BY MR. ELLISON: 

Q You made investigations for the Pederal Government? 

Objected to as incompetent irrelevant andiumaterial. 

THE COURT: It is merely intended to let the jury see 

who the witness is. 

MR. BARRA: I take an exception. 

THE WITNESS: Yes. 
BY Mils ELLISON: 

q Now on or about May 17th, 1915 did you have a conferenoe 



with Deputy Commissioner Lord of the Poli Department, yes or no? 

Objeoted to as incompetent, irrelevant and immaterial. 

Overruled. Exception. 

BY THE COURT: 

Yes or no? A Yes. 

BY MR. NIZISON: 

Q, After you had that conference with the Deputy Police Com-

missioner, did you meet an Officer by the name of William Z 

right connected with the Police Department of the City of New 

York? A Yes,sir. 

Q After meeting Enright did you on or about May 2001,1915, 

meat two men by the name of .Toseph Spota and George Spica?A Yea. 

Q When did you first meet those two men? A I met them at 

Mount Morris Park, 120th street and Madison Avenue. 

Q, On what date? A Thursday May 20th at 12 o'clock. 

Q, 
Spota? 

Did you have a talk with those defendants Spica and 

MR BARRA: They are' not- defendantes. Thia. defendant 

on trial. 
4 - 
THE COURT: The others are joined in the indiatmenti, 

MR. BARRA: Why call them these defendants when iheY... 

are 'not on trial. 

THE COURT: They are defendants but not on trial. De-

fendants may, be separately tried and the. Case is Severed so 

far as they are concerned. 

MR. BARRA: You .understand what .I mean speaking of .these: 
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defendants may convey the idea it is the 004 ori trial. 

MR. ELLISON:. NO, I said the defendants Spic 

THE COURT: Say the other defendants mentions 

• indictment, if you wish. 

BY MR. ELLISON: 

q Did you have a talk with the other. defendants, :o 

Spo'a and George Spica? A I did. - 

Tell the jury what you said to them and what they 0 

a and Spota. 

d in the 

you? 

MR. BARRA: I object as incompetent irrelevant and 

material and hearsay, and in the absence Of the defendant, 

there being no proof of any conspiracy connecting this de* 

fendant with that conspiracy, and therefore hearsay. 

THE COURT: I would sustain that objection were it not 

that the District Attorney has promised to supply proof that 

there was a criminal conspiracy, and that .this defendant 

joined that conspiracy before it was consummated and aided 

Spica and Spota in accomplishing their corrupt purpose. 

MR. BARRA: The indictment alleges the crime was commit-

ted the 22nd of May, and I object as incompetent and hearsay 

THE COURT: The People may prove a conspiraoY.021Sted 

on the 20th of May to commit a crime on the 22nd of Ma 

NUEL ,BARRA: tke an exception. 

BY MI6 ISON: 

CI Tell us what was said? 

THE COURT: Of course, if the defendant is flot connected 

, 



tt, 

5 

with Spica and Spota in the particular crime charged in the 

indictment, all this testimony will not be considered against 

111211 and it is only received in evidence on the District At. 

terneYte promise to show there was a conspira09 and that this 

defendant was either concerned in it at that time with them 

or subsequently, before the coneummation of their corrupt 

purpose, joined with them in their effort to ()Omit the 

crime charged in the indictment. 

MR. ELLISON: Yes. 

BY MR. ELLISON: 

ct Proceed and talk as loud as you can and tell us the first 

talk you had with them? 

THE COURT: As to liTz. Barra s objection that there is no 

proof at this time of a conspiracy, that is merely a question 

of the order of proof, and the Court will allow the District 

Attorney to prove that in his own time. The question is will 

the proof be supplied, and if the District AttorneY'PrOmises 

• to supply it, I will allow thip evidence, otherwise I will 

exclude it. I understand, Mr. Ellison, that You promise to 

do -that. 

MR. ELLISON: Yes, I expect most decidedly to supply it. 

THE COURT: Under those circumstances I overrule the 

objection and give you an exception, )Jr. Barra. X wan4 the 

jury clearly to understand the testimony. 

A I was introduced as a Mrs. Wallace, Who kept a disorderly house 

and Spota told 1134 he could secure allthe girls I could use. 
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said "I don't know ,you fellows and I have to be very careful.0 

1D4 BARRA: I notice the lady is reading from some mem-

orandum, and unless we know about that memorandum, and she 

cannot testify from memory, I think the proper foundation 

should be laid by the District Attorney. 

• THE COURT (to the witness): You must put away your 

memorandum. 

BY MM. ELLISON: 

q And tell us from memory what you emember of that talk?, 

THE COURT: Close the book. 

I met them in Mount Morris Park and asked them if they could 

supply .= with girls for a disorderly house, and they said they 

could supply any number, and I promised to let my fellow know, 

who was supposed to be Enright and would meet them later at 4 

cafe called Louis' on 7th Avenue -- I have forgotten the number.. 

it le in the book -- and that is all that happened at that time. 

BY MR.ELLISON: 

• 11 Did you make an appointment to meet at a oafe?,A Yee., 

Wasn't that on Lexington Avenue? A It was, I think 

7th avenue was it not? 

Q Have you any way of refreshing your recollection 4 

where that cafe was, Whether it was LexingtOn or 7th avenue? 

A I can only know by looking in my book. 

Q Did you meet Spica and.Spota later again that dAY# 

.either one of them, -at any restaurant? A I did. 

, 



ct Where? A At this Louis'. cafe. 

qi• Kindly look in your book and see if you oan refresh your 

recollection as to where that cafe was? A 124th street. 

Q What avenue? A I haven't that down. 

Q Who came into that restaurant while you were there who 

was there? A Louis I mean Spota and Spioa came in. 

Q The other defendants? A Yes. 

q Did they have any one with them? A Not on that day. 

Q, That is the first day did you make any memorandum at 

that time of what occurred did you make any memorandum of the 

day you met these men, of what took place? A I met Spota and 

Spica in the park and later on I told my fellow he was to come 

down to our apartment MO 4116 

Answeir my question and we will get on much better ask 

you whether the first day when you went over to the cafe after 

-meeting them in the parks whether Spica- and Spota were alone or 

whether they had any girls with them? A They had six girls with 

them. • 

BY VIE COURT: 

Q When you met them in the cafe you mean? A Yes. 

I/ That was your second meeting with them? A Yes. 

BY 1ER. ELLISON: 

Tell the jury the conversation that took place between 

you and the other defendants Spioa and Spots and these girls, tuld 

talk out loud? 

MR. BARRA I object. 
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THE COURT: Upon the same grounds? 

MR. BARRA: Yes. Hearsay, in the absence of the defend-

ant, and not binding upon him, and no proof Of the conspiracy 

• THE COURT: Same ruling. Exception. 

BY MR. RTNISON: 

•q Go on? A I looked at these girls and asked them if they 

wanted to enter a disorderly house. They said they did. / agreed 

to take five of them and the sixth girl was in a condition that / 

could not take her I said. 

BY MR. ELLISON: 

•q What did Spica and Spota say to that? A I agreed to see 

my fe/low first and let them talk to him. 

Q At this time had you and Officer Enright engaged an apart 

merit?. A I engaged it that day. 

q Mere? A 2529 - 7th avenue. 

q That is in the munty of New York? A Yes. 

q What floor was that apartment on that you two engaged or 

that you engaged? A I think it was one flight up. 

q How many rooms were there in it? A Four and a bath. 

q Now at that time did you make any arrangement with Spica 

or Spota, the other defendants in this case, to come up to the 

apartment that night? A I did, with Spota. 

Q With • whom? A Spots. 

Q Did you go to the apartment on 7th avenue that ni 

A I did. 

Q Was %Enright there at any time? A He was. 



•. 4 Did Spota come there? A Be did. 

T Tell the jury what- talk Y04.1340 Or Enright or both Of-.you 
with the other .defendant Spota? 

lirr6 BARRA: X object upon the same grounds, hearsay and  • 

in theLabeehee of the defendant; .and no  proof Of any con* 

Spiracy, and therefore not .binding - on the .defendant.' 

Overruled.. Exception.' 

By MI6. ELLISON: • 

4_ Go on? A'. Spota came up . and I introduced. .:11:41right. 

. As wham? A, As my _fellow and said. we had a chain Of 41110 

orderly houses and we wanted to furnish girls for those •hou80.014., 

wanted, him to furnish girls. 

Go on  A He. said he could furnish any number from  one 

to twenty-five or. fifty I forget which. 

Q. .Any. further.: 'talk that night? A -I . don't  think so. 

4. All this took Place on Thursday,May 20th, la that right? 

• A Yes. 

• Q Now 'ceme .to Friday, May .21st at any time that, day ..did 

Spota came. up to the apartment on 7th avenue that you, had rented'_ 

the day before? Ales.. 

Q And do you remember whether it was in the evening or net? 

A Yes. 

. Did he POMO alone or did he bring anybody- with.hte? AYes 

-sir, he came with Spica. 

.4 Who else did they bring with hem A They brought Ralph. 

with them. 
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4 I talk about Friday 0- will you see if you can refresh 

Your recollection as to what happened on Friday evening, the next 

night? A (The witness examining book) No Spots and Spica Came 

together with the five 

Q Can you give me the names of those girls? A Yes 111.1lie 

and Jennie 

Q What 0- wbat.was their last names? 

ten. 

That I have -for ot0 

Bell? A Millie Bell and Jennie Bell and Kittle Hannon, 

Laura Harris and Susie Heines. 

Q Tell the jury what was said between you and Enright. and 

the other. defendants Spica and Spots and the five girls, up in 

this flat on 7th avenue? 

MR. BARRA: tame objection. Ruling and exception.  

A The girls asked MA what price house they were going to -* the 

asked me where they were supposed to go, and I told one girl I 

wanted her to go to Paterson. I said two are to stay in New York 

and one was going to some other place in New Jersey., 

q Where did you tell Jennie Bell she was to go? A I asked 

her if she would go to Paterson. 

Q Go where in Paterson, to what? A To go to a disorderly 

house in Paterson, ant she said -- asked if any of the other girls 

were going, and I said "No, not these girls', and She said she 

did not care to go alone. 

Do you recall anything else said on that occasion? A No, 

I don't think so. 

17, 



11 'What, if anYthing, was said about doctor's certificates? 

MR. BARRA: I -object upon the same grounds stated befOre 

and upon this further ground, that we are trying the case of 

The People against Ralph, Guarano on an indictment No.106,153 

and what was said by any of the other girls I submit is in-

competent and inadmissible. The girl mentioned in this in-

dictment is Jennie Bell and I object to it as not german, to 

this issue, proof of another crime for which this defendant 

-hotis not on trial. 

Objection overruled, Exception. 

Q (The question is repeated)? A I told them they must have • 

a doctor's certificate when they came to go to these houses the 

next day. 

Q Do you recall anything else that was said thatnight? 

About what they must bring, you mean? 

"Yee, anything? A / asked them te bring kiminos 

Objected to as before. Overruled. Exception. 

THE WITNESS (continuing) And douche bags and their cer-

tificates. 

(4, Their doctor's certificates? A Yesoir. 

Q That occurred on Friday night, May 21st? A Yes. 

(4, New came to Saturday morning • on Saturday morning were 

you in the apartment on 7th avenue? A Yes. 

Q. Was Officer Enright there? A Yes. 
I I 

13Y THE COURT: 

Q Men you say they were to bring these things, was there 

, 
• 



12 

any time fixed they were to bring them? A Yes. 

q, When? A The next morning at 12 o'clock. 

BY MR. ELLISON: 

Q, Saturday morning we are talking about now? A Yes. 

BY THE COURT: 

Q. Where were they to bring them? A To this apartment. 

q On 7th avenue? A Yee. 

BY MR. PTT ISOM 

Q, Tell the jury everything that happened up in the apart-, 

merit on Saturday morning? A We first took Ralph 

Q Wait; let us start at the beginning and not at the baoksi* 

who came in first that morning? A May I look at my notes? 

Q, If you have forgotten, refresh your recollect:Wu? 

rile and Kittie and Millie came first. 

Q, Three girls? A Yes. 

Q Jennie Bell? A Yes,sir. 

Kittle Hannon and Millie Bell? A Yes sir. 

Q

 

About what time did they come in? A At 1:30 no, at 

12 o'clock,. 

41 Who came in next? A Laura Harris and Susie Heinen. 

q Who on  in after that? A The two fellows came with the 

three 'girls at first. 

q That two• fellows A Hal& and Spota. 

BY THE COURT:. 

• q Who is Ralph? A Guarani:). 
BY MR. wrusom 

Q,- 'You mean this defendant sitting bee? A 
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BY THE COURT: 

41 Was that the first time you had seen him? A Yes. 

THE COURT: That was at 12 o'clock. 

BY MR. ELLISON: 

Q Who did he came into the apartment with, on 7th avenue, 

this defendant Ralph Guarano? A He came in with Jennie and Kittie 

and Millie. 

Q Jennie Bell and Kitty Hannon and Millie Bell? A Yesoir., 

When they came in was any one carrying anything? A Yee, 

sir, they carried one girl had a grip and the other girl had a 

package. 

q How long after this defendant came in with those girls 

did the other defendants Spica and Spota come in? A Spota owns 

at the same time as Ralph. 

Q He came in with Ralph? A Yes. 

Q How soon after did Spica come in? A They came at 1:30! 

Q Tell the jury when this defendant got in the flat what, 

if anything, was said by you or Enright to the defendant Guarani), 

or what he said2 and what was said in his presence? A We told him 

that 

Q Who? A Enright and I told him we wanted --

Q You did not speak together -- who did the talking? A 

right did the talking. 

q Tell the jury what he said to them? A He said he want-. 

ed a girl to go to Paterson, and that Jennie objected to going to 

Paterson and Ralph said "What price house was it. 
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q When you say Ralph, say the defendant Guarano? A Guarano 

asked what price house it was,  and Enright told him from three to 

five dollars, and be asked how much the girl could make there and, 

Enright said one half of - that is, if he made two dollars ..- it 

she took in two dollars be had half of it. 

BY THE COURT: 

q Who had half of it? A The girl had half of i 

NM6 ELLISON: 

q Go on? A He said she would go all right and Enright 

said she refused to go, and he called her into the room with us*; 

BY THE COURT: 

Q Who called her in? A Enright. 

THE COURT: Now use the names of these people* 

ELLISON: 

Enright called her into the room? A Yes. 

Called who into the room? 'A Jennie. 

:ennit Bell? A Yes. 

Go on who was in the room when Jennie Bell came ir17 

A Ralph Guarano, Enright and myself. 

Tell the jury whet tOok place :then, what was said?. 

A Guarano spoke to :ennie.Bell in Italian and.he said to ftrigh 

Guarano said to Enright *She will go  and Enright asked her in 

English if she was Willing:te-go and Guarano spoke to her again 

in Italian, and she said yes. 

Q Go on? A. Ho said I am 

q Who pa d? A Enright said 0I am going . I will pay you 
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ten dollars for your girl and that is all I am going to give the 

other fellows for their girls", and he handed Guarano ten dollars 

Q Who handed the defendant Guarano ten dollars? A. Enright 

handed Guarano ten dollare. 

•q What was said about a doctor's certificate for Zennie? 

A That was afterwards in the room. 

Q Tell the jury what was said about that? A He asked if 4 

Q Who? A Enright asked if the certificate was all right. 

ct Who gave him the certificate? A Jennie hieded one to 

Ralph, and Ralph gave it to Enright.• 

(A paper is marked for identification People's Ex. l)  

Q I show you people's Exhibit 1 for Identification, and I 

ask you if that ie the paper Zennie Bell handed to the defendant 

Ralph Guarano, who in turn handed it to Officer Enright? A. Yee 0 

Offered in evidence. 

Objected to as incompetent, irrelevant and immaterial. 

Overruled. . Exception. 

REceived and marked People's Exhibit 1 in evidence. 

q At that time were there any Other doctor's certificates -

given by the defendant, the other defendants in the presence of 

this defendant? 

ME. BARRA: I object, as proof of the cammisOien of ane. 

other crime which is not before the Court and. jury. 

Objection overruled. Etdeption. 

A Yes. 

(Two papers are now marked for identification,Peopl 

••• 
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Exhibits 2 and 3.) 

BY MR. mum 

q I show you People's Exhibit 2 for Identifioation and I 

'ask you by whom that certificate was given* in the presence Of 

this defendant Guarano? A I did not understand' the question. 

Q, By Whom was that given? 

MR. BARRA: I object unless it refers to4ennie Bell* 

and the girl we mentioned in  the indictment We are now trY, 

Jag* on the -ground that it is1ncoMPetent.* irrelevant and 

immaterial and not germane to this issue, and the sUbjeCt 

matter of another indiotment which is not new on trial! 

Objection overruled. Exception. 

A This Was given by Millie Bell. 

Offered in evidence. 

Received. and marked People's Exhibit 2. • 

Millie Bell is one of the girls that came there that morni., 

ing with the defendant Guaranof A Yee." 

A I show you People's Exhibit -3 for Identifications and I 

ask you by whom that paper waw,_given? 

Objectad to upon the some grounds. Overruled.. Exception 

THE COURT: It is 80 connected with the other transaction 

and for that reason I admit it. Ordinarily your Obje01.04 

would be good* in the absence of testimony thOWing't#0.tiit: 

was all par. of one transaction. It is to let the jury un 

derstand the purpose for which they were gathered in that 

room if you find that they were there.' 

Ar. 
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THE WITNESS: This was given by Kitty Hannon. 

marm, RttISON: 

q she was one of the girls that came in the apartment that 

morning with the defendants? A Yes. 

(Exhibit 3 for Identifioation is offered in evidence). 

Same objection. Same ruling and. exception. 

THE COURT: It is .so connectad in time as to be part of 

the same transactions and that is why it is admissible, not 

to convict him of any guilt in reference to these girlas, 

but to prove his guilt of this transaction. 

NT6 BARRA: I understand the theory upon Which you admit 

it,and I except because it is offered on that theory. 

THE COURT: To show guilty knowledge and intent. - 

Exhibit 3 is received in evidence and so marked. 

THE COURT: Is that the same doctor? 

MR. ELLISON: No, it is another. 

THE COURT: met the jurors look at it. 

A JUROR: It does not show it was a doctor's oertifl" 

oats. 

THE COURT: The testimony is it was given to the witness 

and Officer Enright as a doctor's certificate. The Court 

does not presume to say anything about the facts. 

BY MR. RMISOM: 

q Now miss Smith, in what room of the apartment was 'it that 

you and Enright and Jennie Bell and Ralph Guarano had this talc? 

A In a mall b droon oft 'our living roam. 

I 

1 ,. 



q At that time where were the other g 

defendants? A In the living room. 

BY THE COURT: 

Q, Where? A In the living room. 

BY M16 WTISON: 

q And after you had this talk in a email bedroom that you 

have described, did you and Enright and Guarano and Zennie both 

-go into the living room? A I stayed in thebedroan the Others 

went into the living room. 

Q Now at any time while you were in the apartment did you 

see a valise you have spoken about, unpacked? A I'did. 

Q Where was that unpacked? A That was unpacked in the liv* 

ing room. 

Q,• Who unpacked it do you recall that? A I think Ralph 0114r* 

ano unpacked it, because he asked Enright for some paper to wrap 

up a bundle. 

• MR. BARRA: She says she thinks ...- may she not look at 

her notes and make sure? 

THE COURT: If you have any note of it to refresh your 

recollection, you may do so. 

THE WITNESS: Yes, I have. 

CA valise is now.marked for Identification Peoplei 

Exhibit 4). 

THE WITNESS: I have it here, Ralph Guarano unpaoked 

• grip. 
BY THE COURT: 

I; Dose that r frosh your eoo1lootion after reading that,. 

18 

iria and the other two 
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can you say now that Ralph Guarano unpacked it? A Yestair, 

think so. 

q To the best of your recollection he did? A Yesoir. 

BY MR. ELLISON: 

q I show you people's Exhibit 4 for Identification, and I 

ask you, Whether that is the grip that you testify you recollect 

to have been unpacked by the defendant Guarano, and whether these 

are the contents that were in it that Morning? A I was not near 

% 
enough to see the contents as he unpacked them. 

(I Can you identify that as the grip? A I think it is 10* I 

cannot answer surely. 

BY THE COURT: 

q Did you make any mark on it at that time? A NO. 

vT6 graSON: We will prove it in another way: 

BY THE COURT: 

q What was the color of the bag that you saw? A That is toe 

long ago, I have forgotten it. 

BY MR. ELLISON: 

Did the girls bring any clothing there that morning? 

/06 BARRA: I object to what the other girls did, oz. 

oept what Jennie Bell did, in the presence of this defendant 

on 'the ground it is incompetent, irrelevant and immaterial 

and not binding on this defendant and the subject matter of 

other indictments which are not now before the Court and 

jury* 

Objeotion ov rr d. xce ion. 
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• THE WITNESS: Xennie 

kiasinos. 

BY MR. =ISOM: 

When. you say .Tennie you mean 3ennie Bell? A .Tennie B 

and Millie- Bell and Kitty Hannon. 

Did they bring anything else you saw there? 

Same objection upon the same grounds. Same ruling.. 

Exception. 

A They brought douche bags and certificates, that i13 all. 

and Millie and Kitt 
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Q Now what was said then after all these alleged certier 

mates, People's Exhibits 1, 2 and 3 in eviderzce were produced - 

and the bag was opened., end so 'forth, what was said by you or 

Enright, and after the money had been given as you have testified 

to the defendant Guarano and the other defendants Spica aid 

Spot a? A To whom do you mean, wh at was said? 

Q By you or Enright to anybody in the room? A Spate aid 

Spica came to the room after us and we aelged them about meow 

MR. BARRA: T object as incompetent, irritlevenit aid 

immaterial aid hearsay, and in the abSence of the defendant. 

BY THE COURT: 

Q They came into the sane room with Ralph, you mean? A 

No, Ralph was in the living room at that time. 

MR. BARRA: I object as not germane to the issue and 

not within the issues, aid the subject of another indictment 

not before the court aid jury. 

Objection overruled. Except ion* 

BY MR. ELLISON: 

Q Go on. A Mr. • Enright told Spota and Spica that he 

had paid Guarani) $10.00 for his girl gennie Bellond that he 

would pay them $10.00 apiece for the four girls,. $20.00 to Spota 

and $20.00 to Spica. They agreed and promised to furnish other 

girls in the Al tura. Cob 

Go on, what happened, tell -us everything that, happened 

after that? A don't think there was anything of Importance 

after that. They just simply said good-bye and left the apart.-
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ment• 

Was there anything said about going any place before 

they left? A As to the houses? 

Q yes. A Yee. Jennie. weed to go to Paterson, and Laura 

and Susie 1111 01. 

• MR, BARRA: What the other girls aeed to do X object 

upon the same grounds asstated before* 

Objection overruled* Rzception* 

.THR WITNRSS: Laura and Susie were to stay in New York 

at that apartment, and the other two girls were going to -; 

Newark, I think it was. 

BY Nilo PILIsON: 

Q To where in Newark, and where in Paterson, what kind of 

a piece? A To a disorderly house* 

Did they leave the aparttent with anybody? A Millie 

and Jennie and Kitty left the apartment to go to New Jersey, 

Q With whom? A With Rnright* 

Q With Officer Rnright? A Yea* 

Went downstairs with. them? A Yee* 

Go on. A And I was left md_th _Susie and LaUra• 
was 

Q So/that the last you saw of the girls that morning? A Yes. 

•Q Wh.at. became of the defendant Guarano and the other two 

• defendants Spot:a. and Spica?. A They..h d gone Wore the .girla. 

• .had. 

Q You were not present in the  station house when these 

defendants Spica and Spota aid Guarano were searched? • A 

0111111ft 

2- 

4;-( 
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CROSS EXAMINATION BY MR., BARRA« 23 

•Q You say you are married? A I have been married yes. 

Q 'Living with your husband now? A I at, 

•Q Where do you live? A I live in Boston, 

Q Trow long have you lived in New York? A I was in New 

York about a year and a half -- a year and six months, 

re your husband living with you here in New York? A No 

Q Are you separated from your husband? A No, 

!; Does your husband know you are conducting this line of 

work? A He does, 

When did you last see your husband? A Last Thurgiday„ 

Q Do you live with your husband here in this city? A No, 

I live in West Newton, outside of Boston, 

Q Have you any children? A I have, 

Q And you have been engaged in this line of work for the 

Police Department of this city for how long a period? A X was 

engaged in this work since last April 

BY THE COURT: 

Yor the Police Department? A Yes,• 

BY MR, B ARRA: 

Q •Of this year? A 'Yee, 

ct Tell us who introduced you to the police officials? 

•THE 03URT: Cogunissioner Lord - not mention 

the name, 

BY MR, BARRA; 

• Commissioner Lord? A I went to him and asked him 
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the work* 24 

You asked for the Vark? A Yes. 

Q You specialize in that kind of work? A No, I simply 

specialize in detective work. 

Q, 

Are you a licensed deteotive? A No. 

Licensed in Boston? A No. 

Licensed here in this stat e? A No. 

Did you have any letters of recommtndation rhen you went 

to see Commissioner Lord? A I referred him to detective 

agencies here in New York whom I had done work for.. 

When did you meet Rnright for the first time? A 

introduced to him in Commissioner Lord's office, i don't remember 

just the dateo 

QV How long after your first interview with Commissioner 

Lord? A T think it was on the exact day*, 

Q The same day? A •!Os. 

Q so your services were accepted immediately after. you 

had your conversation with Commissioner Lord? A After Commiss... 

ioner Lord had telephoned the people I had spoken abouto# 

9, 

After he had verified your recommendations'? A Yes 

You were employed? A Yes,, 

Were you employed by the day or by the case? A By t 

Whether you caused any arrest or not, you were paid jUst 

the Same? A Yes. 

Q And your work commenced on t very day? A 



Q When did you commence 44040' 

rr 
;25 

when did you ;begin to draw 

v 

money for the work Inich you were doing, when did yoUr pay Eitart, 

what day? A .gh.en- we .heard of a case in Which I could help Mr. 

Enright, 

Q How long after your meeting Rnright? A por that I will 

have to look in my books 

Q Look at your 'book? A Tuesdeq, May 18th, 

Q It was some time in April that you met Commissioner Lord? 

yes, ar, think ao„ 

Q What time in April, the latter part of the month? A ± 

should say it was the latter part of the month, yes, 

Q So for about two weeks you, did not do exiy work for the 

police Department in this city? A yes, sire 

You did not? A No, 

Q And on May 18th was the first day that you began to do 

- detective work for_ the Police_ Commissioner? A Ye 

And you started with this case? A No, 

Q, Well, how much are you paid by the day? A I was pai4. 

$4,00 a day, 

Q And expenses? A Yes, 

-Q What are your expenses? A my street car f that 

Is that all? A Yes, 

You would speek to Rnright before you would go out and 

do eny work, you would work in harmony or conjunction with him, 
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is that right, in all these cases? A Why, yes.: 
26 

Q, And you have been working steadily for the City of New 

York ever since May 18th? A I worked on other'casee. 

9, But you have been working every day silica that? A No. 

Haven't you been paid for every day? A No.. 

You are paid when you testify in court? A No. 

Don't expect to be paid for the work which you do in 

court, testifying? A Yes, I•expect to be paid, for testifying 

in court. 

You have been paid in other cases', ha ventt you? A I 

have only testified in one other case. 

• Have you been paid? A YON 

Then you expect to be paid in this case? A Yes. 

Would you mind showing me your notes in this case? A 

No, indeed. 

Q And also the blue paper which you' hare there? 

(Both book and petper are handed to counsel by the witness.) 

Q When did you make these notes? A I made the notes 

usually if / could, the night after we had worked in the daytime, 

as soon as possible after I accomplished the work, 

Did you in this case? A Yes. 

The same night? A Yes, 

Q, And you of course depended upon your recollection. 

what took place during the day to- make your notes? A Yes. 

ct And wao Rnright present when you 'made you 

Sometimes he was and sometimes he was not. 

6 

notes? A  

. I. 
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q In this particular case, do you remember whether he was 

present? A No, I don't think he was. 

‘s‘ q, ITe was not? A No. 

q Sure about that? A I don't think he :Wee ther 

11 Where did you make- your notes? A In the apartment. 

Q In the gpartment that you have mentioned. in this case? 

A Yes. 

Q, When did you hire that apartment? A The day I first 

met them in ii.f,t. Morris Park, was the Friday -,-

Q The same day? A yes.-- Thursday I met them in MI:. 

Morris Park and I hired the apartment that same • clan 

ct .Who introduced you to Spica and Spots? A A man known 

me as Louise 

Q, Do you know what a stool pigeon is? A Yes, 

Q Louis is a stool pigeon? A yes, I believe so. 

• Q, And he does not call himself a private detective? A No. 

He works for you? A No, 

Q, You give him orders, do you, tell.. im what to do? A I 

have not done so, no. 

Q, You have given him orders in this particular 43e? 

I gave him no orders, 

Q, When did you first meet Louis? A I met Louis on the 

Thursday morning 

Q, is that the first time you met Louis? A Yes, 

Q, Who introduced you to Louis? A Officer Rnrigh..4 

You have used Louis in other rcases of this kind have 
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you not? A Yes. 

Doyou know his last name? 

at en. 

Q Is ho here in this buildg today? A No, 

Q When did you last see him? A That I can't recEiLlo 

/4 Did you see him last week? A No. 

Q Did you see him two weeks ago? A No, I have not seen 

him in months. 

Q, In months? A Yes, 

I 

28 

1 a 

A His name to me was Gold.. 

Q, But Louis was very active in this particular case, is 

that so? A He introduced, me ell OW 

g, To Spica ao.d. Spots? A yes, sir 

Q And -Louis waE3 also present on other occasions when you 

met Spica arid Spota? A Yes, sir, 

Q, Do you rem ether that the girls did not (appear in the 

cafe and you sent out Louis for Spica aid Spota to round up the 

girls? A No, 

Q I will give you your notes, maybe you will find it in 

your notes? A I think Louis did not leave the cafe* 

Q Look at your notes, did :,ou write in your notes every-

thing that. took place? A I• think Bo,: 

Q The conversations you had with each aid every one  A Yes. 

Q And in fact everything that occurred during your private 

detective work in this case? A Yes, 

Q Look in your notes aid see if you find iny mention of 

the tact h the girls did not appear in the ceo at the 
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appointed hour,end you sent Louis 7t to get Spo 

the girlswould come around? A I don't think 'TIQUia left t 

cafe 

29 
ta and Spica so 

Q, Did you send him out to look for Spica arid Spota because 

the girls did not appear at the appointed hour? A No, 

. You are sure about that/ A yes I am Mire. 

41 Was Rnright in the cafe with you all. e time? A He 

was not, 

Q You were there with Louis? A Yes. 

Q Was this Louis's cafe? A This is another Louis. 

Who suggested that particular cafe? A I cannot recall 

that. I think it was -. 

q Was it Louis the Stool Pigeon? A No, I donut think it 

was him. 

BY THE COURT: 

Q Where was this cafe? A At 124th Street, 

q That is a very long street; is your memory so bad you 

cannot place it more definitely than that? 

MR, BARRA: She may find it in her notes  

THE WITNESS: No, I have it in my notes as 124th 

Street, 

BY THE COURT: 

Q can't you recollect aaything more about it? A Noe 

Q, Who took you to this cafe? A I went there with Louis  .-

Q Louis took you there? A (ffie answer,) 
BY R* BARRA: 

Q
 

Lou io was the one suggested going to that place? A Na, 
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air, it was suggested that we meet in here, 
BY TM COURT: . 

ct You went with Louis? A vets. 

30 

Q Did not take any special note of the address? A Yes. 

BY R. BARRA: 

Q You did not mark dovn in. your notes that night that you 

met Louis aid the girls at that particular cafe? A I went with 

Louis to the cafe aid we found Spota there. 

Q You did not find the girls there? A No. 

Q Who went• out for the girls? A Spotas 

Was Spica there? A He was not at that time when we 

arTived. , 

Q You gave Spota some money that day in the park? A 

think I did, yes. 

Q Will you look in your notes and see how much you gave 

him? A I have not that in my notes. 

q You did not mark that down? A No. 

Q Do you know of alything else you did not mark An your 

notes? A No, I cannot recall arlything else, 

Rvery:thing else you have marked in your notes? A Yee.: 

Q How much did you give Spota? A That I can't means, 

• / gave him perhaps a couple of dollars or a dollar" That is all 

• About how much? A I don't know, I can't remember*. 

Did not make a memorandum of that? A No I did not* 

Q t. was no t necessary? A NO. 
Q, Did you put in a bill to the city for the money you gave 

him? A told Officer jAhriaht liow mach I had giiron 

• 



Did you put in a bill to the city • tor '0.114 money? A NO. 

You did no t? A_ No. 

Was that out of vour own pocket? A No. 

Wh,O, gave you the money 

much. I had spent) and he told Commissioner Lord) %Id I was 

furnished with the money. 

spent? 

ow "much was it? A I don't remember. 

Didn't you put in a bill for the amount 

-A I did not. 

They just took your word for it; you would say) r spent 

Of mone 

$5.00 today and they would give you the money) is that rit1 

A If I said that I think they muld do so. 

Q They took your word for it? A Yes. 

• You di d not swear to iny voucher? A No. 

Q And who pays you directly) who is the man hands you, the 

money? A Commissioner Lord. 

Q The Deputy Commission er? A Yes. 

He hands you the money? ,A- Yes. 

Q You do not sign any affidaaritl- A I do. 

€1 'Did .:;ou sign an affidavit in this particular case? A 
• k. 

I signed an affidavit ,sly because -- for so many days work 

BY THE COURT: 

Did you sign an affidavit_ in this case? .A signed 

'paper saying I had received so much ,money from the Police Depart. 

Q, V/ QS receipt,not an affidavit? A Thwasafl 

M. • 

to, 
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• I signed, 

BY MR. B.ARRA: 

Q. Not an affidavit? A No. 

THR: COURT: You said an affidavit. You must under-

stand the question before you answer it. 

BY MR. •BARRA: 

This was on Thursd4r when you gave this man Spots some 

money? A Yes, • 

• Q. The first day you met him? A Yee. 

Q Was it the same dev that you met Spots in Louis's cafe? 

Yes,sir. 

• About what time? A About twelve olclotgc 

Q How long before had. you seen him in Mt. Morris Park? A 

At 10: 30. 

Q He was alone? A Not Spica was with him. 

Did you give Spica any money? A No. 

Spota was doing all the talking? A Yes. 

Q , And. he was the one that got the money'? A Yes. 

•Q When you got to the cafe, you found Spots in this oafs? 

A Yes. 

• Did you give him any more money? A No. 

Q Tell the jury. vitly you gave him these couple of dollar 

He Said he needed a shave. 

ct He took a couple of dollars for a shave? A He took' 

some money from me; I have forgotten what I gave himw 

Q You gave it to him? A Yes.. 



13 
33 

Q Because he said he needed a shave you gave him a couple 

of dollars? A / gave him some money. 

q You said a couple of dollars? A I don't know, it 

might have been a couple of dollars I said. 

Q Might hare been 25 cents? • A It might have been. 

Is that the best answerpu can give us? Alvvrest sirs 

because I have absolutely forgotten the mount. 

Q Why did you say a moment ago you gave him a couple of 

dollars? A I said it might have been a couple of dollars. 

1:1 Was it a bill that you gave him? A •I don't remember. 

That was unimportant? A Yes. 

Q You made no memorandum of it? A No. 

Q When you got into the cafe, did you give Spots any money? 

Q Sure about that? A yes. 

Q, spota was alone in the cafe? A Yes. 

Q, Spica was not with him? A No. 

Q You did not, see this defendant that day, did you? A No 

Q Did not see him in the park? A No. 

Q Did not see the defendant until saturday morning about 

'one o'clock? A yes,sir.,  

Q You had already spoken to Jennie Bell? A yes,. si 

Q And had spoken to her three or four tiniest- is not that 

so? A No,. I had Spoken to her once before.; 

Q Let us come back to the cafe; you stayed in this cafe 

with Louis? A Yes., 
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The stool pigeon and Spota? A Yes* 

• And stayed there how long? A possibly an hour. 

q And you were talking about the girls, I suppose? A_Yeso 

Q You told us Spota said he could supply 25 or 50 girls, 

as many as you want? A As many as we wanted. 

Q You said you were a Madam? A Yes. 

Of a disorderly house? A yes. 

Was that the first time you said that you were a Madam 

of a-disorderly house? A I said so when I met him in the Perko 

qI mean was that the first time that you told almyone you 

were a'Madam of a disorderly house? A No I have worked on 

another case before that. 

34 

•Q Not in this city? A Yes, 

Q, How long before? A That was on May 18th. 

Q Twik days before? A yes. 

q This .waa the 20th, the first day you met Spota? A YO So, 

On that occasion you also said, on the 18th that 

w re a Mad= of a disorderly house? A Yea. 

Q And Louis also acted as the stool. pigeon in that 

on May 18th? A Yes. 

Q You did not see any girls in the cafe on Thursday? 

q You did -- the girls were not in the cafe when you 

entered with Louis? A No. 

Q. Then d the girls come into the cafe? A About a half 

an hour or en hour later. 

Q Spota was in the cafe with you and the girls walked in? 
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A Yes. 

ct Is that so? A yes. 

Q Did anyone accempanythem? A Spica. 

Q How many girls came into the cafe? A Six girls* 

Amongst them was this girl Jennie? A Yes. 

Q Jennie Bell? A  Yee. 

Did Jennie strike you as being a girl that might be 

used in a disorderly house? A Yes. 

Q You told Spica and Spota that the would do? A Yes. 

Q You spoke to these girls personally? A Yes, sir. 

Q, In the cafe? A Yestsirs 

Q In the presence and hearing of Spota and Spica? A Yes* 

- 

3b 

Q, You asked each and every one whether she was willing to , 

• go into a disorderly house? A I did. 

• Q, And she answered that she was? A YesA-

fa You are sure about that? A Yes, 

You cannot be mistaken? A No. 

Q, Now,did you give the girls any money that daY? A No 

Q, Did you give Spica or Spota any money Etter the girls 

told you that they would go into any disorderly house? A‘ Not 

Q When did you give to the girls your address of the 

apartment, was it in the cafe? A No -- I had not secured the 
- 

apartment when we were in the 'cafe* 

Q, You had not? A No. 

cz so you  got the apartment after yOU met the girls? A.Yeso 

Q You did not know of this particular apartment at that 
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time? A NO, -I did not... • 36 

GI But you did make an appointment to meet the girls the 

next day? A Yee. 

Q Where wale the appointment with t3 see girls? A I said 

viould let them know there they could meet me. 

Did you take their addresses? A NO. I said / would 

let the men know end they would bring the girls* 

Q You. want to change that* do you? • A Yes. 

Q Did you take the addresses of the girls? A .Not at 

that  time 

Louis mite present all the time? A yes. 

And, then you left aid the girls went along with you 

out into the street? A Yes. 

Louis was with you a31 the time? A Yes. 

Q Then you separated? A Yes. 

Q, You went out your way with Louis? - A Yeas 

Q, And the girls went their way with Spice aid Spota? A Yeas 

Q This defendant Was not there at that time? A No 

Q You had not seen him? A No. 

Where was Enright all this time? A Enright. I thinkp 

was busy on some other work that he had to (lois 

• Q He was not with you? A No,,. 

He was not waiting on the corner aid watching your 

movements? A No 

Did he have anyone fallow you to watch your Movements? 

Not the t I know ofi, 
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4% Were you told whether anyone would be near you in case 

you might be in some trouble? A I was not. 

You were not told?, A Na. 

Q You were not afraid were you? A No. 

Then you went Where after you left the cafe? A 

to hunt up an apartment. 

Q, Did you go alone? A Not Louis went with me* 

Q, Did :Louis suggest this particular place? A No,. 

Q Did he make any suggestion to you at all about the 

apartment? A Noir 

Was it a furnished apartment? A yes. 

Did you p Etr the money fort.e apartment? A yes., 

it do mn in advance. 

Q• How much? A T paid in advances I think it was  

Q, Was Louis present when you paid the money? A Yeaf 

q Did you say that you were a married woman to the land..* 

lady Of the building? A yes. 

Did you -say that Louis was your husband? A No, 

Q Did. the lady ask you where your husband was? A 

Q. For how long a time have you employed or had you employed 

or engaged this particular flat? A By the wee:o 

Q 8.00 a week? A yes. 

q, That ist right after you left the cafe you. went to thio 

apartment? A yes, air. 

You go t the apartment'? A yes. 

Q And You paid the money? A YOos • 
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D d you put in a bill to the city for the • 8.00 you 

Paid? A I think Rnright put in the bill for that.. 

Q And. who paid you the money? A officer Enright 

Q You did not get the money from Commissioner Lord? 

Mr. Lord b.as never paid me except by my clay's work. 

9, Your exPenses, the money you expended in this line of 

work was paid to You by A By Officer Rnright. 

The policeman? A. yes sir. 

Q Now • after you engaged the apartment, where did you go, 

did you report at Police Headquarters? A No. 

•q, Did you report to Rnright? A I think I. went back to 

my own home and then back. 

look in ..rour notes and show it to us in your no es, 

Tt is not in my notes. 

You did no t p t that down? A •No. 

Q Did you put down in your notes all your movements? A 

not entirely, except when it concerned' the case. 

Only those things you thought- as important?. A Yee, 

BY THR COURT: 

When did yott make these notes? 

MR. BARRA: She said usually the same night and she 

relied upon her memory. 

Q When you made the notes, the transactions were fresh 

and recent in your mind? A Yes sir 

BY TAR. B.ARRA: 

And you marked ,down those matters which you thought 
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were important? 'A Yea. 

After -leaving the apartment_ and after having .engaged 

the apartment you and Louis went to  what place? A Louis- left me. 

After you engaged the apartment? A Yee, 

After you had' paid the money? A Yes. 

Then yoil separated? A • Yes,. 

• 4 Where did you go? A .'110 my own home, as I think. 

Where was that? A At that time I was living on 52nd 

Street. 

rear where? A Near. Fifth. Avenues 

What is the number? A That t have forgotten for the 

Ume. 

4 You don't know the number? A No, I have forgo ten i 

You were living there alone? A Yes, 

Did you have en apartment? A Yes 

Hotel? A A furnished room. 

Have you ever lived with your husband in this city since 

you began this work? A No  

chemical 

What business is your husband engaged in? 

bus ine ss. 

Do you know where he is employed? A Yea. 

Will you give it •to us? A In Boston. 

Objected to as immaterial. 

KR. BARRA; / press the question. 

TH•R 'COURT: will allow it  

THE WITNRSS-: In Boston MaPs, 

In the 
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• Q The address, I_ said. A 88 Broad street* 

Q; Will you tell us the name of the firm? A Arnold, 

Hoffman• & Company, 

Q Now you say you want to your apartment on 52nd Street; 

ad you find anyone there in yoUr apartment? A No. - 

• Q How long did you stay in your apartment? A A half an 

hour or an hour, / don't recall* 

Q Prom there Where did you go? A I went back t ,he 

apartment which I had engaged as I was to meet Mr. Enright there' 

at five o cloak. 

Q You had not comunicated with Rnright in the meantime? 

I had. 

q, Through VIliom? A  I had telephoned to him* 

Wh.ere did you telephone him, will ou look in your notes 

and find it? A haven't got it. 

Do you recallvihere it was that you telephoned him? A 

No I do not. 

Do you know *at number you rang up? A No, I don 1 

recall. 

Q How did. you knovi *Altera to ring up? A He had told me 

e that he had business, and I would find him at this nu.mber* 

Q He gave you the number? A Yee* 

Q You had it marked down? A I suppbse o yesA 

atter I 

• You did not have it in your book? A No,* 

Vier° did you telephone from? • A I telephoned shortly 

left the apartment at some Way • stationo 

HO. 



Before you got to your home? A Yes. 

You gere Enright the ntuaber of the apartment? A yes. 

• And the floor? A Yes„ 

Did you meet Enright at the _apartment? A Yes. 

• At five o'clock? A Yes. 

Q Was he there before you or did you get there before him? 

I do not recall., 

But you did meet him there, and you did go into the 

apartment with Enright? A Yee. 

Q And you stayed there for how long with Enright? A 

stayed there all niglat that night. 

How long did Enright stay in the apartment? A He 

t eyed until after we h. ad spoken with Spot a and Spica and the 

girls.. S 

Why? A I don't know how long that is; I can hUt it up 

you mean on Thursday'? 

Q, That is at we are talking about, the first day? A 

should say Enright left shortly after twelve, though I hevenit 

marked. ' 

Q what? A He left shortly after twelve, I h,aven,,It it 

marked. 

Twelve midnight? A Yes. 

Q He was there' from five until twelve? A ftcept for 

going out to dinner. 

Did you go ln to dinner with him? A Yes. 
‘4' 

Then you returned to the apartment? A Yes. 

- 
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When was it that you met Spota in your apartment, on - 

Thursday, if you did meet him? A ffe came there at el wen o'clock. 

4- What?' A At eleven O'clock that night. 

In the _night time? A Yes. 

And did he come with the girls? A No. 

Alone? A Yes. 

or was Spica with him? A No. 

He came alone?. A  'ket80 

Then you introduced him to .ftright? A Yes  

And you told Spota that Rnright was your fellow? A Yes.. 

That he was the pigtp • is that . A Yes.' 

. How long did Spota remain • in the' flat with you .and 

Enright? A An half an hour or an hoUr, can't recall, 

Then Spota went • away?- A Yes* 

And .Eriright went away? A Yea  

You stayed. in that flat. overnight? A yea.. 

You slept there? A Yes. 

You did not go- hoMe to your furnished room? A No. 

'Did you haie-a bag with you with your clothes? A I di 
• 

You brought that from your apartment, from your furnished 

mope/ A t did. 

•Mien did you next see spota? A The following day, in 

the evening I have forgotten just What time shallI look? 

rust look at your notes? A At 11:00 P 

Twenty-four hours --

UR* Itter4pO1i rria y night gro) Barr 



about Priday night. 

TIM WITNESS: Yeti, this is Friday night. 

BY MR, BARRA: 

That is the next night? A Yes, 

Q He was there at your apartment with Rnright at about 

eleven o'clock) told .stayed there a half an hour and went away? 

A That is Thursday night, 

Q The next night you saw him again, Friday? A Yes. 

. Is that right/ A Yee. 

• Q In your apartment? A Yes. 

Q Was Rnright .there? A Yes. sir, 

Were the girls there? A Yes. 

q, At eleven o'clock that night? A Yes. 

Q• Did you speak to the girls? A I did, 

Q Was Jennie Bell there? A Yes, sir. 

Q You spoke to her a second time? A Yes, 

ig Did Rnright speak to her in your presence? A Yes. 

Q And so did &Vote speak to her? A Yes 

Q :Sow many girls were there? A Five. 

Q It was agreed the girls should go to different parts of 

this state End elsewhere with you and .Rnright? A Yes in 

houses conducted by Enright and myself. 

You were to accompany them to these places) is that 

right? A N 

Q. 

we were to see them there, 

In point of fact you did not conduct anydi o derlY 

house? A No. 
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Q You left ,the girls that night, they went away? A They • 

• left the apartment. 

Anespota as with them/ A Yes 

Spota was. alone?. A Not I think Spica yeas Spica 

was with him that night, 

. Q Friday night?' • A Yea. 

You bad had not seen the.: girls on: Friday before- eleven 

A X had seen them the day- previous. 

BY THA'. COURT: 

On Friday?., A No. 

BY MR. BARRA: 

mean on vriday? A No. 

BY TIM COURT.: 
• Q The only time on Friday you saw Spota and Spica zd the 

girls was eleven o'clock at night that so? A Yes sir, 

BY MR. BARRA: 

Q That was the first time Enright had seen these girls 

Friday night? A Yes. 

Q Did he take the names of the girls? A That I cannot 

testify to. I think he did, 

Q Did you take their name s? A Yes. 

Q Did you take their addresses? A No, 

Q Did you write their addresses on y memorandum? A X 

simply wrote their names down, 

Did •.7ou write their addresses where they liveCA No. 

Whenever you wanted the girls, you ldoked for Spota? 

at. 



ye s , 

0, And Spota would bring the_.-girla to your aPartment? A Yea. 

Q Was Louis there that night? A I cannot recall, 

think that he was. 

•q,. In,point of fact Louis was with you and .Rnright on..each 

aid every ocoasion- you met the girls, aid when you Met Spica, and 

Spots, is not th t o? A y089. 'sir, I think 0. 

Q, Is not. that .very imPortant in your way of thinking, 

mark down and to remember who was present .at each aid every 

conversation or interview that you had with these people? .A No. 

(1, It was not important? 'A Now 

Q You did not intend to use this man Louis as a witness 

did you? A No. 

Q And you did not expect to be examined on that question 

did you? A. No, 

Q You thought it was an Jun impo rt an thing? A Yes, sir. 

Q You do not know 14hether Louis was with you that night 

or nott Friday night, vihen you met the girls the second time? 

A I think he was there but I am not sure,. 

Q, You are sure you have not that fact noted in your 

memorandum book? A No, I haventt got it. 

Q Have you only one pme written in your book? A I am 

going on Friday night. 

Q Friday night? A Yes. 

Q It was all arranged, was it not, that you should meet 

the girls Saturday, next day, arid that they ehould go to different 
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tever place you should suggest? A They were 

to come to the apartment the next day. 

Q And on that next day, the different girls were to go 

to the different houses of prostitution 

conducting? A Yes, sir. 

Q Is that right? A Yes, siro 

Q It was all agreed? A Yes, sir. 

Q It was all agreed on Thursdey night, was it not? A It. 

was agreed simply with Spots that he was to furnish the girls. 

Q

 

But you did speak to the girls Thursday night? A T had 

spoken to the girls Thursday afternoon. 

And they said that they would. go? A Yes, sir. 

Q And Friday night they repeated the statement that they 

would go to the different houses of prostitution? A Yes, sir' 

Q, The next day was the day ft r the girls to go to the 

different houses of prostitution? A Yes, sire 

Q Saturday? A Yes. 

'Q You told these girls to be ready? A  

Q To take their grips along and take their bags and to 

take all their necessary wearing apparel, is that right? A Yes; 

Q, The next day you did see these girls? A Yes. 

Q In your apartment? A Yes.. 

What time did you see the girls? A 

MR.. FILIS)11: So that the record will be clear, I 

that the record show that Mr., Barra is questioning the 

witness out Saturday morning May 22nd 1915, 

that you and Rnright were 

_ 
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MR. BARRA: I do not know what day it is, but it is 

Saturday morning, the third day we are talking about nowt 

• whether it was the 22nd or the ast I do not knows This 

is the third day. 

BY THR COURT: 

You understand that? A Yes, but I did not understand 

your quo st ion* 

BY no BARRA: 

This is Saturday morning? A Yes, 

On Priday night at. eleven o'clock You told us you saw 

these girls? Ayes. 

THR cOURT: She has fixed it as Saturday morning* 

The jurors will take notice of the fact that Saturday was 

the day after Friday. You may ask her the date if you have 

any doubt about it. 

BY AIR BARRA: 

Q We are talking about the Saturday following the pri day 

night you saw the girls? A Yes. 

Q What time did you have the appointment with these girls? - 

A At noon. 

BY THR COURT: 

Q They were to come to your house at noon on Saturday? 

A Yes. 

BY • MR, B,ARRA: 

To go away? A Yes, sirir. 

Q Into houses of prostitution? A Yes* 
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BY THR COURT: 

And they came? A Three of them came at noon, and two 

of than came at 1:30. 

BY MR. BARRA: 

• (1 You were with Rnright in the apartment at the time? AYeti# 

Q. was Louis there? AX think so. 

Was there anyone else there? 

TER COURT: You mean before the arrival of lote girls? 

MR. BARRA: yes, 

THR WITNRSS: Yes, We had engaged a little maid, Who 

is Lou IA wife, I believe. 

BY MR. BARRA: 

fa What? A Louis, wife, 

Q You used Louis', wife• as a maid? A Yes, 

Was that the first time you saw Louis wife? A No. 

Did she ever act as maid before? A No. 

ct Do you know where Louie lived? A I did, but I have 

forgotten it. 

Have you his address in your memorandum book? A I have 

one address of his. I don't know if he lives there now or not. 

Q When did you last see Louis? A Shortly after this (mass 

I have forgotten. 

ra About three or four months ago? A This case was in 

May, shortly after the case was the last. 

Q In the month of May? A Yeso 

• Louis wife was present in the living room when you were 

:ORME 
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•  talking with these girls? A yes. 

• THR COURT: Upon a3.1 three day's? 

BY MR, BARRA: 

Q Saturday? A • Saturday, 

BY THR COURT: 

Q, Was she there Friday 'night tad Thursday? A No, 

• Q She came Saturday morning? A yea. 

BY MR, BARRA: 

(4,• She "was a wh.ite girl? A Yee, 

Q Who entered your apartment first? A On Saturday 

morning? 

• Yes, we are talking about Saturday morning, so there 

Will be no rgestion about itr- she 

THR COURT: There •i s no doubt about that. Go one 

MR, BARRA: She asked me the question was it Saturday 

morning. 

A 'Tenni° aid Millie and Kitty, 

•Q. Jennie Bell and Millie Bell aid Kitty Henan? 

•THR, COURT: Do you mean who came there. first - did 

you stay there all night Friday night as well'? 

THR WITNR SS: yes, s ir, 

BY THE COURT: 
• 

-Q, You were alone in the apartment all Friday night? A 'rev., 

Q Who woe first on Saturday, what person, the girls r 

Enright or Louis or the maid? A Officer Enright, came

Q He cm first; did he come first in the morning? 4. 
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think Louts wife came first and: 

• and then Louts calm. 

•Q When you. say you think, can't you remember? A 

remember the order of their coming. 

Q Your memory is a very impo tent element in this case*. 

Yes, 

the  Officer ithright came next 

I cannot 

Q• Ana you seer you oannot remember? A I cannot remember 

who came first, 

•Q YoU say' a• great many things you -Cannot remeMber, yoU 

must make .an effort .to state fully and completely '• the trans' 

actions, because it:will:be a question for the jury to seor whether 

you have stated correctly'. the other transact ion  or your memory 

is so good on some points and go bed .on others* . X .say that to 

•you because you muotmake Correct 'and truthful- anowere and tf 

.

 

you do remember you must say so, 

BY MR. BARRA: • 

Q Of the • girls who came .first? A -:.Xennie Bell =lie 

Bell and. Kitty Tfanan• 

They came alone? A No, 

Q. Who was with them? • A Spota end Spica and Ralph quarano,... 

. (4, Thothree of. them? A Yes, 

Q Were with the A . Yes. 

Q. You are eure about th at? A  

Q Will you look in your notebook? .. A Yes eT!°n4 Bpoten4 

Ralph the defendant, came -

en you ade a mistake? A Yes. 



4 Are those notes in your. handwriting? A yea. 

You are not reading the typewritten paper? A Not 

9, Did you typewrite that yourself? A No. 

BY MR. BARRA: 

9, Who prepared that typewritten statenent for you? A 

do no t know who prepared it. 

Who gave it to you, was it Enright? A No. 

Who? A It was given to me at the Commissioner ii 

4 By whom? A I have, forgotten. 

BY TIM COURT: 

When was it given to you? A About four weeks ago., 

BY MR. BARRA: 

Four weeks ago? A Yes0 

You have had that typewritten sfateraent in your

ever since? A Yee. 

4  You have read it and re-read it time and, time again? 

I have read it a couple of times possibly. 

4 You read it before you came into the court room this 

morning? A T did not, 

Ye • 

You say the defendant came with Spota? A Yes) sir* 

And that was the first time you saw this defendant? 

is not that so? A Yes. 

Is there my question about it in your mind? 'A No 

You are sure /bout it? A Yeas 



ge sat dom with Spota and the three girls? A Yoe. 

•Rnright was there? A Yes. 

Louis was there and his wife was there? 

All seated in the living room? A Yea, 

There was a. table there? A yes, 

Some whiskey was served? A Yes, sir, 

Served, in water glasses, do you recall that? 

And the defendant and the others took copious draughts 

of this lshiskeyt took many drinks? A NO, I donft think so. 

TM COURT: Give your best recollection, of course. 

You all began. to drink whikskey? A We aU had a 



BY .M.R. BARRA: 

A bottle was consumed, wasn't it? A No. 

Q, Nearly a quart bottle? A / cannot recall, 

Q -How long' was this defendant in your apartment with Spota 

before the other girls. Oa= into the apartment? A About an 

hour and. a half. 

Had you and Enright spoken to this defendant in the 

bedrea before the other girls came into the apartment? A No, 

You waited until the other girls arrived? A Yea* 

Had. you agreed to give Spota and Spica any sum of *money 

for their accompanying or placing in your custody any girls? A No. 

You had not fixed, any price? A No, 

Do you remember whether you gave Spica or Sppta, any 

money after meeting them in Mt Morris Park? A No, I did nott;• 

You are sure about tha t? A Yes, 

Q Never gave. them arl 3r money in the restaurant, in the 

cafe? A No, 

Or at your house? ANo. 

Q, Did Enright give them any money in your presence? 

/except at the time of the sale of the girls he did not*, 
- 

lefore that? A No, sir, 

Q Are you sure about that? A Quite sure, 

• 33Y •THE COURT: 

q Did 1,011±13 give 'them my money? 

BY MR. BARRA; 

Did 1°0,0 gxve them , ymoney? A N 
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q, When the other girls came in, that was about two otclo 

Half ,past one. 

• Who accompanied hem? A pTi Oa. 

Q You had another drink of whiskey? A That / don't 

remember. 

Q, 

Don't remember how many drinks you had? A personally? 

You, personally, yea A think I had one. T - 

Hew many did the others have? A That I am not sure. 

You- are mire you iiad a drink' with this defendant and 

the three girls when he entered the apartment; now will you say 

Whether there wasn't another drink served when the other girls 

arrived? • A hat I cannot say. 

BY THR: CoURT: 

Q You said the girls had a drink also? A yes, I think so, 

think everyone. 

Why did you give the girls a drink? A There was no 

reason. 

BY MR. BARRA: 

Q You thought you would be friendly and shOw a spirit of 

good fellowship, is that it? A Yes,sir, exactly. 

Then When the other girls aame in &might called this 

defendant into the bedroom? A Yes, sir. 

Q And Jennie Bell was there at that time? A She was 

called in shortly after. 

@ She was called in? A Yes. 

Q Had you paid the defendant the $100,00 when Jennie- came 
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in, or did you give the money to, this defendant while ,Tennie- was 

there? A / gave the money to the defendant, or; .Enright gave 

the money to the defendant afterwards. 

Q After Jennie came into the root? A Yes. 

And in her presence? A she had gone think, to 

unpack her grip when the money was passed. 

BY THE COURT.: 

She had left the bed.room? A Yes. 

BY im. BARRA: 

Q And when you and Enright and this defendant were in the 

• bedroom alone, you say Enright gErve this slefendant $10000? A Yes, 

Q 'Did you see what the defendant did with the $10000? A 

-- I think he pocketed it, but I am not sure., 

Q You saw the money in his hand? A Yes, 

Q You are sure about that? A Yes, 

Q You -saw it was a $10 00 bill? A Yeti., 

Q And who had taken the number of this bill?- A That 

do not know. 

Q You did not see the $10.00 bill before it Wø handed 

this defendant? A No. 

Q Did you give the money to Enright? A Yes•F 

Q Who gave you the bill? A Enright 

He gave it to you when? A That morning in the apart,. - 

went. 

Q At What time? A When he. first came to the apartment  

How maw bills did he give you? A He gave Ine five• 



$10,00 bills. 

Q Did he tell you what o do with those bills? A He told 

me to give them to him when he asked for them, 

Q. Did he tell you how much to give him? A He told me 

to give them tomhim when he asked for them. 

Q Did he say to give him the money all at once? A No, 

You had in your pocket how much? A rive $10,00 bills, 

tz Was Louis there when you got the five fia0,00 bills? 

That I cannot be sure about. 

Q Was Louis wife there? Ales. 

Q And the moneywas given to you in her presence? A Yes, 

Q Now you say that Jennie went out to unpacks do You mean 

unpack or open that grip or some grip that resembles or looks 

like that one which .zas shown here? A She went out to unpack 

her belongings. 7' don't know what she unpacked. That is all 

she a id. 

- Q You do not know what bag belonged to Jennie? A No• 

could not identify it. 

You say the girls walked in one with a grip and the 

other with a bag? A With a bundle, 

The girls carried them? A Yes. 

Q Jennie and Millie? A Jennie and 'Kitty, 

Q, Did you tell the girl to go out and unpack her belong  

ings? A I did not, 

Q Who suggested that she go out and. unpack her be onginge 

She ,di d herself, 
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Q, Did she tell you why she wanted to unpack her belongings? 

A NO 

Q Could you see from where you were in the bedroom what 

Kitty and Jennie were doing in the living room? A I could have 

seen if I had been looking that way* 

Q, If you wanted to, you could? A yes. 

Q, You arty that Jennie left, after she had spoken to th.is 

defendant in the bedroom, in the Italian language? A Yee, 

You do net speak Italian, de you? A No. 

Q And do you iceow whether Rnright speaks in Italian? A 

I think not, I don't know, 

THE COURT: If you cannot finish before receae, 

suggest that we take an adjournment now. 

MR, BARRA: That will be very" nice* 

MR, COURT: Until say quarter after three. I have 

to charge a jury in another case and it will take some timer 

and a,great many questions will be asked probably, 00 I 

expect we will take possibly an hour or an hour and a 

Quarter in that matter. 

MR. BARRA: Will you be good enough to instruct the 

witness not to converse with anyone with reference to her 

testimony while she is under cross examination or allow 

• anyone to converse with her, 

THE COURT: I will with one exception. She has a 

right to speak to the District Attorney* 

• MR B,ARRA: do not mean the District Attorney,. 



TM? COURT: Mr. Ellison may talk to her. 

MR. BARRA; I do not mean_ the District Attorney, 

TIM COURT: I will instruct her not to talk to any 

Police officer or police official or anyone else who is to 

be a -witness in this case about her testimony until the • 

clo se of her testimony-, but with mr. Rllison she may confer 

freely. 

MR. BARRA: . Will you continue the bail? 

TIER COURT: Yesa 

The Court admonishes the jury in ccordanoe with 

Section 415 of the Code of Criminal Procedure and takes 

an adjournment until quarter after three P MO 

AP *Mt NW *NAM 
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(The Beople vs. Ralph Guarano.) 

- 59 
New york, Thursday, October 21,1925. 

Trial resumed (3-40 P.M.) 

ANNA $MITH(recalled) 

CROSS-EXAMINATION CONTINUED BY MR. BARROje 

MR. BARRay Your Honor, I would like to ask one 

more question? 

THE COURT: You said you were through with the 

witness. However, you may ask the question.. 

Q Mrs. Smith, under what name is your husband known in 

Broad Street? A His name is Joseph Allen Bryant. 

Q You have not been divorced from your husband? A No. 

Q So you have assumed the name of Smith? ,A Yes, sir. 

Q That is not your name then? A No. 

BY MR. ELLISON: 

Q. For the purposes of thO4e cases you have taken the 

name of Smith? A Yes, sir. 

THE COURT: Is that all? 

MR. ELLISON: Just one more question, your Honor. 

Q Now, are these woman standing at the bar the girls 

you have testified to as having come in with these three de-

fendants, Spica. Spota and Guarano, and known on the record 

as Jennie Bell, Millie Bell, Kitty Hannon, Susie Lewis,and 

Eleanor Harris? 

MR. BARBIt_ For the purpose of the record I object 

to that except the name of Jennie Bell, who is mentioned 

in the indictment, on the grounds that it is not germane. 



to the issue, not within the issues, not related to 

the eubject matter of the indictment now before the 

Court. 

THE COURT: Objection overruled. 

MR. BARRA:, Exception. 

A Yes sir. 
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Q The answer is "Yes"? A Yes, sir. 

THE COURT: Now, Mr. Barre, have you any furth-

er cross-examination? 

Honor. 

MR. BARRO.:- o, further cross-examination, your 

THE COURT: Well, the witness is excused. 

ANNIE NAPOLI, called asawitness on behalf of the 

People, first being duly sworn and examined, testified as 

follows: (through Mr. Moustaki, Official Interpreter): 
(I reside at 420 East 123rd Street, New York City). 

DIRECT EXAMINATION BY MR. ELLISON: 

MR. ELLISON: Your Honor, Mr. Barre has just told 

me that the presence of'the last witness, Mrs. Smith will. 

not be required any longer during the trial. Is that righ 

Mr. Barre? 

MR. BARRIM, Yes. 

Q 'Now, Madam, you are the janitress of premises 420 East 

123rd Street? A Yes, air. 

Q And have been for how long? A Five years. 

Q Did this•defendant live in that house? A Ye asir. 
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Q And what floor did he live on? A Top floor, No:13. 

Q Did he live there alone or with a woman? 

MR. BARRE: I object to that as incompetent, ir-

relevant and immaterial, and, if your Honor please, 

there has no evidence of good character been interposed 

at this time by the defense. 

THE COURT: I will sustain that objection to the 

general question. It is notitiroduced for the purpose 
1. 

Of affecting his charaoter. 

MR. BARR: But it may have, thattendency: 

THE COURT: I will allow the question if it is .con-

fleeted properly with this case. 

MR. BARR: I object on the general incompetency 

ground and on the specific ground that it is an ttempt to 

prove bad character. 
It 

THE COURT: It is not offered to prove chara\pter.I 

would not admit it on that ground. The character,k)f the 

defendant is not an issue unless he makes it so, andl'I will 

not allor the People to preve his bad charadter, 1;ut the 
• 

People may prove any fact which .they deem essential,to the 

establishment of their ease. 

MR. BARRk Which is material to the i;Isue. 

THE COURT: And if the proof of that partioular itek 

damages the character of the defendant that is unfortunate 

for the defendant, that is all.  

- MR. BARR: Very well, your Hono „ w except, 
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THE COURT: Now, you may produce any one of these 

women who, you say, are ill this case. 

MR. ELLISSON That is what I am going to do. 

am leading up to that. 

Cali in Jennie Bell. 

(Jennie Bell was brought to the bar 

THE COURT: You know what you have in mind, Mr. 

Ellison. 

Q Did he live in your house? 

BY THECOURT: 

Q Do you know that person standing at the bar? (indicat-

ing Jennie Bell) A Yes, sir. 

Q Do you know where she lives? A Yes, sir. 

Q Where? . 

MR. BARR61;.- Objected to as incompetent,Irrele-

vant and immaterial. 

THE COURT: Objection overruled. 

MR. HARM, Exception. 

A In the house where I at janitress. 

Q Well, on what floor? A Top floor. 
• 

Q Well who else, if any one else, lived on that same top • 

floor that she did? 

MR. BARRA; Objected -to on the same grounds. 

THE COURT: \Objection overruled. 

MR. BARRE: Exception.. 

A I do not know; I cannot remember;. .no, there are Americans 

living nearby. 
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Q How many families live on that floor? A Four families: 

Q Now, which rooms did Guarano occupy, front or rear? 

A. The front. 

Q Which rooms did this girl live in? 

MR. BARR: Same objection on the same grounds: 

THE COURT: Objection overruled. 

• MR. •BARR: Exception. . 

A I do not know that. They were in the front. I do not know 

which room. 

THE COURT: 

tich room. 

BY MR. ELLISON: 

in? 

In the front but she does not know 

Q Did she live in the eame rooms that the defendant lived 

MR. BARRAL object to that on the ground that 

it is incompetent, irrelevant and immaterial. -

THE COURT: I will allow it. 

MR. BARR1t, Exception. 

A I don't know; I cannot tell. I cannot say whethelr Alley 

lived together or not. 

BY THE COUiqT: 

Q That is not the question. . You have been anit 

-!there for five years? A Yes, six': . 

.Q And you let the rooms? A Yes, sir. 

Q And you let the rooms to the people on the top floOrp 

didnit'you? A 
V Yes sir, I rented,he rooms) •three voomeb 

.01110blea 

- : I 
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Q To this girl, you say? A To this girl. 

Q Now, did the defendant live in the three rooms 

.that you rented to this girl, or in another apartment on the 

top floor? 

MR. 'BARRI:, Same objection: 

THE COURT: Overruled. 

MR. BARR14 Exception. 

BY MR. III4ISONI 

Q Did the defendant ever tell you --

THE COURT: That is all now.. She may retire 

(addressing the womanwho was at the bar, Jennie 

.Mr. Ellison, you may ask this witness any fur-

ther questions you please. I merely don't want to have 

the girl, Jennie Bell, .present,. 

.Q Did the defendant ever tell you who this girl was? 

• 
MR, BARRik  Objected on the ground that it is. 

incompetent, irrelevant and immaterial. 

THE COURT: I will allow it. 

MR. BARRAt. Exception. 

A He did not.. I never had any talk with him about the girl; 

simply paid me the rent. 

Q, How long a time were they living in these three rooms . 

at 420 East 123rd Street? 

MR. BARRilt Same objection. 

THE COURT Overruled. 

MR. BARRE: Exception. 
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A One month the girl paid the rent and the other month the 

defendant paid the rent; two months all told. 

Q And what months were those? A I cannot remember 

that. 

MR_. ELLISON: That is all. 

MR, BARRAI, .No questions. I move now that y ur 

Honor strike from this record the entire testimony of 

this witness, and instruct the jury to disregard it, 

upon the grounds that it is incompetent irreleTant 

X 
and immaterial., 

THE COURT: Mr. Ellison I think you ought to 

call her back and be a little more definite as to the . 

time. 

MR. BARRZE I don't press my objection on the 

ground of indefiniteness any time. 

THE COURT: The jury may want to know, The 

testimony is admissible. 

MR. BA 

Honor? 

THE COURT: Not for the purpose of proving bad 

character but for some other purpose which will de-

velope. 

BY THE COURT: 

Q Was it a year ago they were there, or a month ago, or 

two months ago? A fthink.it is eight months ago., 

Q Are the rooms occupied nom? A No. 

You overrule my objection, YOur 
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Q The rooms are still vacant? A The -goods and chattels 

are in yet. 

Q• The goods and chattels of Guarano are in yet? A Yes 

THE COURT: Is that all you need? 

MR. ELLISON: I want to follow that up, your 

Honor. 

BY MR. ELLISON: 

•Q Was she living in these rooms at the time this defendant 

was arrested? 

THE COURT: She may not know. 

MR. BARRAU,'I renew my, motion to strike from the 

record the entire testimony of this witness as being 

incompetent, irrelevant and immaterial. 

•,THE COURT: Motion denied. 

• MR. BARRDE, Exception. 

THE COURT: Now,.i think, Mr. Ellison e will 

take an adjournment until tomorrow morning. One o 

the jury has requested an adjournment. 

• Gentlemen of the Jury, you are excused until 10:30 

tomorrow morning. Meanwhile be extremely ,careful'not 

• 

to discuss this case between yourselves, or with any 

one else and you must not come to any conclusion as t 

the guilt or innocence of the defendant until you have 

heard everything that is to.be said on both sides and 

until you retire after the Court submits the case to 

you for your decision. You may now go until tomorrow 

• morning at 10:30. 
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New York, October 22nd, 1915, 

Trial resumed. 

WILLIAM J. NRIGH T, called as a witness in 

behalf of the People 'being duly sworn, and examined, testi/. 

fled as follows: 

DIRECT EXAMINATION By MR. ELLISON: 

Q, You are a member of the Police Department of the city of 

New York? A 'Yes lair I 

Q How long have you been connected with the Department? 

A Going on eleven years. 

Q, You are assigned to the office of the Second Deputy Po-

lice Commissioner, is that so? A Yealeir. 

Q Are you the Officer Enright who assisted Miss Smith one 

of the previous witnesses in this case? A Yestair, I am. 

Q, Do you know the three defendants in this oase Joseph 

Spota, George Spica and Ralph Guarano? A I do, Yee,sirit 

Q When did you first meet the defendant Spots.? A On the 

20th day of May. 

Q, This year? A This year, yea, sir. 

q, Where did you meet him? A In an apartment on 7th avenue 

to the best of my knowledge 2529 7th avenue. 

(I That wag the 'apartment that Miss Smith had engaged, is 

that so? A Yea. 

4 Did you meet him there at night? A Yes. 

Q Tell the jury, what, if anything, waS said between yo_u, and. 
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Miss Smith and the defendant Spots at that time? 

Objected to as incompetent, irrelevant and immaterial 

and hearsay, and no proof of any conspiracy. 

Same ruling and exception. 

•THE COURT:• If the jury find there was no conspiracy, 

they will disregard this evidence. 

BY MR. ELLISON: 

q Go on? A Spota came to the apartment and I was there 

with Miss Smith and another woman was there by the name of Annie., 

Spota was introduced to M4 by Miss Smith saying "This is Sport, 

one of the men I wae speaking to to.-day and who showed me the 

girls." I shook hands with Sport and I said "How do you do" and 

he said "How are you, Mr.Vallace." I said "My wife has been tell-

ing me about the girls you have been showing her to-day." Be said 

"Yea". I said "What is the matter with the other fellow, hasn't 

he showed up?" He said "Well,. I thought I would came over and 

look the apartment over first." I said "Well, how many girls 

can you get me." He said "We can get you all you need. I Said 

"A11 right, when can I see the girls.'" He said "I will have them 

here to...morrow night." I said "Very well, then I will look the 

girls over and see what I think about them, and if they are all 

right we will take them." He said 114.0.,Vellace seen the Oils 

this morning and she picked the five out that she wants and they 

seam to suit her." r said "I know, but I will have to sea the 

girls also." Be Said "Vary well, X will have than here to, 

morrow night He said "George will be with me", :meaning Spica. 
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said *Very well", and shook hands with me and bid me good night 

and left the apartment. 

q The next evening Friday, the 21st, were you at the 

apartment on 7th avenue? A I was. -

Q On that night did you See the defendants•Spica and Spota? 

A I did. 

Q Did they come there alone or with anybody else? A They, 

• had the girls with -them that night. 

q How many girls did they bring with them? A There were 

five girls all told, 

q MO you remember the names of the girls? A I will give the 

first names there was Xennie Bell and Millie Bell, Kitty nflon 

Sadie Harris and Nora I forget the last name. 

Q Tell the,jury what, if anything, was said on that evening 

by you or Miss Smith or the defendants or the girls in the 
prosence

 of the defendants Spica and Spots? 

Objected to as immaterial, and upon the same grounds as 

before stated. 

THE COURT: I-will allow any conversation in Which Spica 

and Spota took part, any statement to which Spica, or Spota 

replied, or any conversation in which they took part. That 

testimony is admissible, on the theory that these defendants 

and Guarano were concerned in the cormaission of a felony; 

that they were jointly concerned in the commission of a fel-

ony and anything Said or done by any one any of them 

in carrying'  out the corrupt agreement, in committing the 
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crime, Is binding upon all, even if they be absent at the 

time the statement is made or the act done. 7 

121.0 BARRA: I take an exception. 

TiE COURT: If there were no conspiracy, as I said be./ 

fere, I will dismiss this case. Mrs Ellison understands 

that, as all this testimony would be so prejudicial to the 

defendant it should not be introduced unless his connection 

with it can be proved. 

-BY MB. =ISOM 

Go on? A Spate introduced ma -to George Spica, and I 

shook hands with George and I said "Are you the other young man 

that my wife' wae talking to yesterday maining." He said Yes.' 

The girls sat down and were introduced to me as Kitty Hannon and 

Jennie Bell and Millie Bell, Sadie Harris and Nora. I don't know 

the last names, I have forgotten what it was. I said "Ara these 

the girls you picked out"--toMiss Stith - and she. 

I 

"YOB 

I said "I will .tell you, I want two girls to go to Hoboken. 

want two girls to stop here, and I want one ta go to Patereen-

I said to Nora and Sadie "Will you go to Jersey" and they. said 

"No, that they would not go because they had a father there or 

relative of some kind that had a tailor shop, and perhaps some of 

the customers might came in and see them in the place c business 

and let their people know -about them." I said 0Very7Trelll, then, 

do you, want to stay here" and she said ."What prise-aParlmaztt 16 

this." I said "I am going to have a five dollar.aparttelate 

She ,said "Well" the two of 'them said "We wIll stay hers 
- 

MIN 
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said. "Very well, that is settled." Now, I said,  °I have to ,have 

• two to go to Hoboken," So it was decided -- they asked first - 

Kitty Hannon and Millie Bell asked what price house it was in 

Hoboken. I said it was a two dollar house and they said they 

. were satisfied to go there. I said "Very well, then, that is 

settled. Now I have to have one to go to Paterson, will you go, 

Xennie" and she said "No, I won" t go alone." Sport turns around 

and he said "Oh, she will go all right, Ralph will make her go." 

He said "He ought to be here now, he is liable to come here later" 

I said "What Ralph is that" and he said "That Ralph is .Tenniees 

fellow and" he said, "he will speak to her and make her go. If 

he is not here to-night he will be here to-morrow sure." I said 

"I must have the girls ready by toemorrow." I said "Can all you 

girls be ready by 12 o'clock tomorrow' and they said "Yes, we 

can* so I said *Very well then, you know what you are to bring" 

- and Mrs. Wallace said "Well, you have to bring douche bagel and - 

kiminos and certificates, " 

• Q What kind of certificates? A Doctor's certificates. 

They said they could get them. I said "Very well, if you have 

them .- I cannot use girls that might be sick in the houses, that 

is why we insist on the doctor's certificates", so they said they 

would be there the next day and that  they would have the certifie 

oaten and everything that was needed in regard to douche bags and 

kiminee and lasked Sport and George that night, I eaid Well, 

are you sure Xennie will go to Paterson" and he said, the pair of 

thorn said together, one after the other at least,417e will speak 
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to Ralph, she is Ralph's girl and: Ralph will make her go all 

right." I said "Very well, will he be here to-morrow" and he 

said he would be there the next morning. 

q To wham have you reference to in your testimony as Sport? 

A Well, I forget his last name. 

Do You refer to Sport as one of the defendants Spota or 

Spica? A Spota. 

q The next morning on Saturday, May 22nd, 1915, were you ' 

at the apartment on 7th avenue? A I was. 

q And who came there that day? A There was Spots, and Spica 

and Ralph, the defendant, duarano„ and Jennie Bell, Millie Bell 

and Kitty Hannon. They came in together. I asked where the other 

girls were and George said he thought they were there before them. 

I said "No, they have not came here yet, are they going to mike 

and they said " "They surely. will come. 

q Subsequently who came? A /lora and Sadie Harris. 

• Q,. Did any of the girls have anything with them When they ,2 

came in that day? A They did 4.4. Millie Bell, I think it was, 

'carried the. satchel. 

Q I show you people's Exhibit 4 for Identification) and I 

ask you whether that is the satchel that she carried in that day? 

A Ires sir, it is and Kitty Hannon had a package. 

CI, Tell the jury what took plaoe between you and Miss Smith' 

and this defendant GuaranO and the other defendants when they 

came in that morning) tell us what was said and done? A .We wattedi 

then until the Other girlo camel Nora, end Susie) and. when they. 
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Came I said "Well, I am glad you are all here because I did not 

think you were going to show up w and they said "Oh yes, We showed 

UP" and one brought a little box with a kimono in it. I said 

"Well, what about the doctor's certificates, have you girls got 

them" and they said they had, and they passed them over ...- :ennie 

Bell paseed one to the defendant Ralph Guarano; Millie passed 

one to Sport and Kitty passed one to Spica, and in return they 

handed them to ma and I showed them to Miss Smith. 

Q I show you People's Exhibital, 2 and 3, and I'askyou if 

those are the alleged medical certificates that were handed to 

you as you have just testified to? 

bfft. BARRA: I object as incompetent, irrelevant and im* 

material, the subject matter of another indictment, with 

- the exception of the one relating to Jennie Bell, the name 

mentioned in this indictment. 

THE COURT: 0 Same ruling. Exception. 

THE WITNESS: Yes, they are the  same handed to me, one 

of them by the defendant. 

ghlch' one was handed to you by the defendant Ralph Guar. . 

ano? A This one right here (indicating). 

NIL. ELLISON: people's Exhibit 1. 

BY MR. RZT,ISON: 

4 What elsewas aaid that iorning? A I then asked them if 

they had brought their douche bags and kimonoswith,them and they 

said 'they had. 

T desire to have Objection noted On the 

cIW 
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record as to what was said by the other girls, or with refer-

ence to the other girls, as not germane to this issue, -not 

within the issue, and the subject matter of other indictments 

• not now before the Court. 

THS COURT: I overrule the objection and make the _same 

• ruling as before.. Exception. 

q Go on? A I then called Ralph into the bedroom adjoining, 

with Miss Smith, and I said to Ralph ."Well now, they have been 

telling me Jennie is your girl, is that right" and the defendant 

said "Yes." I said Mal, I want one to go to Paterson and gennie 

said she Won't go. He said "Well, I will speak to her" and he 

called her in, and I said "Will you go", in front of the defend-

ant and Miss Smith, Will you go to Paterson and she said"No" 

and the defendant turned around to me and he said "Can she make 

fifty dollars a week there." "Well", I said, "that all depends 

upon herself." He said "'What price house is it?" I said "A three 

and five dollar house." HP said 'Mall, can she make any other, 

money besides." "Well", I said, "We sell a bottle Of wine to the 

girls for a dollar and a quarter and they in turn sell it for $5. 

and anything over a dollar anda quarter they get is their own. 

He said MU, then I guess she can make more than fifty dollars' 

a week." I said I Should think o and he turned to gennie 

Bell and spoke in Italian to her. 

Q Did you understand what he said to her in Italian? A No, 

sir I did not. 

_After he spoke e n Italian, what happened? A 



"Well, will she go? He said *She will go all right. I said 

*Will you", and she shook her head and said yes. 

q, That was after he spoke to her in Italian? A Yes,sir. 

Then I said "All right, that is deoided" and Jennie walked out 

of the room. I said then to •Ralph "Now, as long as the girl will 

go', what do I owe you for this girl." "Well", he said, "I tell 

you, you treat me right you want more girls, X will get you more 

girls." I said "I tell you the best I can do for the girl, I 

will give you ten dollars the game as I am going to give the 

others." He said "All right" .and so I paid him the ten dollars, 

one ten dollar bill. 

9, Had you taken any m.emorandum of the number of that bill, 

tefore you gave it to him? A The Cozmnissioner took the numbers; of 

them, Commissioner Lord and a stenographer in Commiseioner Lord'e 

office. 

Q I show you people's Exhibit 5 for Identification and I 

ask you. whether or not that is the bill you gave to the defendan 

that day? 

(A bill is marked for Identification People's Exhibit 5) 

• THE WITNESS: Well, that bill was in my possession when 

I paid the money among the three of them. I did not take 

the exact nutubers when I passed the money over, but later on 

when the arrest was made, Offioer Kane informed me he had 

foun4 this bill in his pocket. 

THE COURT: Strike that out. 
BY N111. JELLISON: 

q, Never mind that you handed him a bill of which you did 
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not know the number? A No. 

(Three other $10. bills are now marked as one exhibit 

People's Exhibit 6 for Identification). 

THE COURT: Anything that happened after the commission 

of the crime will not be receivable in evidence M. 

unless the defendant is directly connected with it. You Wn. 

derstand that 

BY MR, ELLISON: 

Q After the money was paid to this defendant as you describe 

what did you and Miss Smith and the defendant Guarano do? A We 

went out of the roam and then I called in George and Spica and I 

had a conversation with them and paid them $10. each for each one 

MR. BARRA.: I object to that. 

THE COURT: I sustain the objection as to that. He can 

simply say that he °ailed them in arid had a conversation -

with them, but that is all, because the crime is completed 

now, and only the defendant's acts or declarations may be 

testified to after that. 

BY MR. ELLISON: 

41, -What, if anything did the defendant do in regard to un-

packing a grip ? A We went out in the dining roam then and be 

eat down in the parlor and the defendant asked me if I had any  

paper and I said °I had°, and I gave him some paper and he asked 

M4 if I had any. twine. I said 'INC, but I would send out for 

same', which I did. I sent out and brought the twine in and gave 

him the twine and he stooped down and the valise was open when I 

,6€0111111ff 
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turned around and be took out some thing* 

CI I ask you to look at the contents of People's Exhibit 4 

and state whether those are the things that he took out? A Took 

these things out and -wrapped them up and tied them up (indieat. 

lug). 

M.  USON: I offer these things in evidence. 

ReceiVed and marked People's Exhibit 7 as one exhibit 

4 What else? ADO then closed the valise and handed it to 

Millie Bell. 

THE COURT: Is there any objection to the articles? 

MR. BARRA: I object to receiving the things as incomo 

petent, irrelevant and immaterial. 

THE COURT: What are the articles? 

30 LISON: Douche bags and kimonos. 

THE COURT: I will allow it. Exception, 

BY MR. ELL/SON: 

q Were these contents also in the bag, that are in there 

now? A Yesoir. 

Offered in evidence.. 

TiE COURT: He opened the bag? 

MR. MISON: Yes, and he said the contents are the EMMO 

as they were then. 

THE COURT: How is that bag connected with the defendant? 

MR. MISON: It was brought in there that morning with 

the girls. 

THE COURT: / understand that but bow is he connected 
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el was brought in by one of 

them, by which one was it brought in. 

THE WITNESS: Millie Bell, and he was with her --she 

lives in the same apartment with him. 

THE COURT: Strike that out. I speak about the evidence 

Do not answer any question whid.h.12 not asked you. My remarks 

are addressed to the District Attorney. . Strike out all he 

has said. 

THE COURT: The question is as to the admissibility of 

that bag. You must connect the defendant with it. 

NT4 ELLISON: I have told you what the record shows up 

to date. 

THE COURT: I know that. Yesterday that bag was here and 

it was testified it was brought in by same of the five girls, 

when it was brought in. 

101. ELLISON: Brought in by Millie. 

• THE COURT: How do you connect him with Millie. 

MR. ELLISON: The three defendants came in with Millie. 

THE COURT: He is only connected with Jennie.. 

NT4 ELLISON: He opened the bag and took out the arti... 

THE COURT: He opened that bag and the things he took 

out of that bag I will admit in evidence. If yo U can •cconn 

neat him with the bag in any way I will admit the bag, but 

that does' not connect him with,the bag. 

MR. ELLISON:- I can prove it in another way. 



TH$ COURT: Or, if you 13 

BY MR. ELLISON: 

q What happened then? 

T. COURT: You must remember this is after the commis-

sion of the crime. The crime was xx completed, if any was 

committed, when he took the money for the delivery of that 

girl. It is a crime to agree to deliver a girl just the 

same is to actually deliver her. Anything that was said or 

done after that time by the others, is not binding upon this 

nnect Zennie with the bag. 
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defendant. Anything that he said or did is binding against 

him. Any of his own acts or declarations. Prior to the 

passing over of the money I have allowed everything in evi-

dence on the theory of a conspiracy, but now the Object of 

the conspiracy has been accomplished, according to the tea-

• timony, and I will not admit that bag at this time. 

BY: MR. ELLISON: 

q What happened then, after these articles were taken out 

as you say? A The defendant wrapped the package up and tied it up 

with the cord I had given him, and gave it to Xennie Bell, and 

then banded the bag to Millie Bell, and the defendant then spoke 

to her and bid her goodbye as the other two did with the other 

girls, and they left the apartment. 

Who left the apartment? A. Three of them together, SPioa 

Spate and the defendant auerano. 

Q Were you present when they were arrested? A Nolsir, I was 

not. 
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Were you present when they were searchent$ 

CROSS-EXAMINATION BY MR. BARRA: 

Q Do you remember making a complaint in the 121st Street 

Court? A No. 

q Did you sign any affidavit when the defendants were *t' 

reigned? A Yes. 

q Was it a full affidavit? A I don't think it was. I think 

the indictment was rendered before the full affidavit. 

q What? A I think the indictment was rendered before the 

full affidavit was made in the Police Court. 

• Q Did you make an affidavit on information and belief in 

the Magistrate's Court? A Not on information and belief. 

Q Where did you meet Miss Smith? A I was introduced to 

. her in the,Commissionerts office, Commissioner Lord office. , 

q When? A During the month of May. 

q How long prior to the Thursday, before the arrest in this 

case? A It might be two days Or so. 

Q Did you look at Miss Smith's credentials, letters of 

recommendation? A I had no right to look at her oredentills. 

q Did you? A No. 

Q :When did you work in conjunction with Miss Smith, for 

the first time? A About two or three days previous. 

Q On the Thursday before the arrest, before the Saturday, 

the arrest in this case, did you know where Miss Smith was work-

ing, what streets? A Did I know where she WEW working? 
q That'is the question? A Yes. • , 
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Q You did not accompany her, did you  A Yes. 

Q While she was in the street? A Sometimes. 

Q When she was in Mount Morris Park were you close by?A No. 

Q You ire1.4 not? A No. 

Q Did you have any one near her? A Yes. 

Who was near her? A A Man named Louis. 

Louis *hat? A Well, Louia Cohen, I knew him by. 

ci How long did you know Louis? A Possibly two weeks 

previous to that. 

Louis is a stoolpigeon? A Yes. 

Q And Louis does work for you? A That is the only work he 

has ever done for MA. 

Q

 

Where did you meet Louis? A I met him on 125th street 

and 3rd avenue. 

Who introduced you to Louis? A I introduced myself. 

-Q You told him you were a police officer? A No. 

Q You asked Louie to do some work for you? A Not right away, 

no, sir. 

q Later on? A Yea. 

Q Then it was •that you told him you were a police officer? 

A Yes. 

Q You asked him whether he would not do some work for you? 

A I asked him if he knew -,-

Q Did you ask him if he wduld do any work fdr you? A Nat 

• it that respect, I. did not. aak hianto do any work 

q Did you give him any money for the work that he. did?A Too. 

• 



How much money did you give /dm? A Say about $ 

You were paid by the City of New York for that money? 

A Yes. 

Q You put in your bill? A Yes. 

Q Do you remember when it was that you put in that bill? 

A Notair, I do not: 

here. 

You have been paid? A Yes. 

Did you swear to a voucher or to an affidavit? A yes. 

It was $40.? A To the best- of my recollection. 

Have you any notes did you make any memoranda? A. Not 

Q What? - A I have not any notes of the -bal. here. 

Q But 'you -did make a memorandum of the moneys that you ex7. 

pendod? A Yestsir. 

.4 During yoUr investigation? .A Yes, sir. 

4 Is that right? A Yes sir. 

Q Then you signed an affidavit setting forth in detail the  

amount of money that you expended? A US sir. 

A. Is that right? A Yes, that is right. 
• 

• THE COURT: That applied to other oases •I understood 

the officer to say -- 440. covered everything or do you 

mean 040. for this case? 

TM WITNESS: I can only make a guess at it. 

BY THB COURT: 

wts it for one case for all the work you had with 

Louis? A All the k I had with Louis. 
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BY KR. BARRA: 

You said he worked only in this case? A Yes. 

So the NO. was for the work in this particular case? 

A Yes. 

Now, did you give Miss Smith any money? A Not a cent. 

Never? A Never in my life. 

Did you give her any money that ab.e could use? A I don't 

think I did. 

‘4 Any expense ? A No,sir. 

Don't you know if you did or not? A I owe t remember ever 

giving her as much as a penny. 

• Never gave her a penny? Al &mot think sc. 

4. Sure about that? A I could safely Bay so. 

Mit COURT: He says that is his best recollection. 

11R. BARRA: He could safely say so that he never gave 

her a penny. 

TIM COURT: I do not see how it is material whether he 

ever gave her any money or not'. 

MR. BARRA: It may be very very material 'before w 

through. 

M COURT: She says she was paid for her work. 

MR. BARRA: I understand that. 

THE COURT: What difference does it make who paid iier. 

She -liras paid by the authorities, she said:. 

MR. BARRA: It may affect her credibility and it may 

affect, this witness t credibility, as to whether they are. 



telling the truth. 

•TEE COURT She said she wai Paid. If she said she Was 

not paid, it might be material, but she said She was paid by 

the authorities and they have the. right to expend money in 

their discretion in the detection of orime. 

MR. BARRA: There is no question about that but I have 

the right to examine him MIC.• 

THE COURT: As to what individual paid her the money? 

He does not claim to have given her any of his own money. 

NUL BARRA: No, any money on the part of the authori-

ties. 

A No. 

BY Wt. BARRA: 

41 You never gave her any money? A No. 

You never advanced any money for her that she could use? 

A NO, I did not. 

Q Did she put any bill in to you for the moneys she expend"-

ed? A Not to me. 

Not to you? A No. 

BY THE COURT: 

(1, Did she hand the bill to you? A No. 

sq, :Did you put it in for her? A No. 

You had no connection? A No connection with her whatever 

9, She and the Commissioner did that? A Ye sir. 

BY MR. BABA: 

lhatev V money she etpended. she got from 13AL etudes '00,—
shou3d.JUdge, do,. I 0a4pot-anoWer.it. 
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You did not give it to her? A I dontt know if he did or 

not. 

II She never handed in a bill to you? A No. 

Q And you bad the Commissioner o.k. it? A She never  handed 

any tome. 

Never? A No. 

At any t imel? A At tiny time at all. 

Do you know what was the amount of her bill for expendis. 

A I never saw one of her bills. 

This Louis that you speak of accompanied Mrs. Smith tb 
Mount Morris Park? A He did. 

This of course you were told later on? A This /, knew be-

cause I was the one that sent Louis with Mrs. Smith. 

BY TR@ COURT: 

Q, Did you see Louie go with her? A Yes. 

Q You saw Louis go? A Start off with her. 

BY MR. BARRA: 

Q, Where were you at that time? A 125th street and 3d avenue 

Q, Did you remain there until Mrs. Smith returned? A No sir 

I did not. 

Q You went about your work? A Yea. 

Q Had you engaged a flat at that time? A I no not on that 

oasaasion. 

Q Had Mrs.Smith engaged a- flat, any apartment at that 

time? A Not that I know of up to that time. 

When did you first learn that Mrs. .Smith .ad engaged the 



apartment A At about 5 o'clock in the evening. 

- Q That day ? A Yes. 

Q And who told y ou? A Mrs. Smith. 

Q• Where were you when 

in 97th street. 

Q In her apartment? A In an apar 
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she told you that? A In an apartment 

tment, not her apartmen • 

Q Whose apartment? A I refuse to answer 

Q You refuse to answer that? A Yes. 

q It was not your apartment? A NS. 

Q Was it another of the make believe apartments that you 

had? A It was. 

Q Mrs. Smith called at that apartment? A Yes. 

You saw her there in the apartment? A Yea. 

Q In 97th street? A Yes. 

Q And in that apartment she told you that she bad rented 

another apartment Son 7th avenue? A She did. 

Q And that is the apartment in which this defendant was ar-

rested? A Nolsir. 

Q Where the girls were brought? A Yes. 

q He was arrested when he left that apartment? A I bel 

so, yes, so far as I understand and learned afterwards. 

q You are sure about that? 

BY THE COURT: 

• Ct You did not take part in the arrest? A No. 

BY MR. BARRA: 

Q, You saw them under a rest ight after? A No,sir, I did 

that. 

6)( 



1,1d4T 

88 

not, I was up in the house when the arrest. was made. 

Q Later? 

BY THE COURT: 

q How long after did you see him? A I did not see himpOs.. 

sibly for maybe a week after. 

BY MR. BARRA: 

In the 97th street apartment Mrs. Smith told you that she 

had engaged the other apartment on 7th avenue? A. Yes. 

q How long did Mrs. Smith remain with ;you in that 97th 

street apartment? 'A We went out and had some supper and came 

back I judge to the best of my recollection around 7 o'clock: 

Q You stayed in the 97th street apartment? AlMe Made an ard*-

rest there that night. That is, we apprehended later on 

Q I did not ask you that -- did you stay in that apartment? 

A A part of the time, yes: 

Q Did you and Mrs. Smith separate? A No sir. 

q The two of you then went to the 7th avenue apartment? 

A Yee. 

q Were you introduced to the landlady? A No sir. 

Q Of the building? A No. 

Q Did you have a 'key to the apartment? A Yes. 

Q Then you and Mrs.Smith entered this Apartment and stayed 

there until what. time? A With another girl and with Louis wife. 

Q Louis's wife? A Yestsir. 

Q She appeared, where did you meet Louis's wife? A. In the 

97th street apartment. She was!there also: 
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Q She accompanied you aid Mrs. Smith? A Yea. 

Q To the 7th avenue apartment? A Yes» 

We will call it the 7th avenue apartment? A Yes. 

And the three Of you remained in thig apartment until 

what time? A It might have been 9 o'clock or so when Sport came, 

and maybe a little later, I judge it might •have been - I left 

that apartment, to the beat of my recollection, about 11 O'clock. 

That was on Thursday night? A Yes. 

You say you saw Sport there? A Yes. 

Q Spota? A Spota. 

q, The man Spota? A Yes. 

Was Louis there? A I think he was later on. 

Was he there while Spota was in the apartment? A Yes sir 

I think he was. 

Did you see the girls that night? A No,sir, I did not. 

Do you know whether any of the girls came into the apart -

merit that night? A I am positive that they did not come there 

that night, to the best of my recollection, up until II o'clock. 

Q Then you left? A Yes. 

Q Did Louis leave with you? A Louis left with Sport. 

Q They left before you did? A Yee. 

Did Loulo' wife remain in the apartment? A When? 

That night? A That I could not answer.. I left at II 

o I clock. 

She was there? A Mrs. Smith and Louis El wife were still 

there. 

.01111binn 



You are sure about that? A I so positive. - 

q, Did you know where Mrs. Smith resided at that time? A No, 

I did not even inquire. 

Q What? A I did not even inquire I don't think I did at 

that time. 

BY THE COURT:-

lihat do you mean by residing? 

MR. BARRA:- Where she lived, 

THE COURT: Where she lived She was livin 

apartment that night? 

1EEt. BARRA: No. 

THE COURT: What do you mean a man may haVe half a 

dozen re idences. 

BY MR. BARRA: 

Q, Do you know where she had her residence? A Not at that 

time. 

• Q Her domicile? 

THE COURT: You mean where her husband and family were? 

MR. BARRA: No, where she resided in this city. 

TEIB COURT: Oh, in this city. 

THE WITNESS: No, I did not know at that time. 

BY MR. BARRA: 

ct You knew she was a married woman? A I did not. 

Q You did not inquire? A NO, 

GI Never a ed her? A It was none of my business. 

Q Did you atsk her? A No, I did not. 
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q She_never told you/ A She did not. 
Never told you of her antecedents? A No. 

4 You did not know she lived in a furnished room? .'A I am 

telling you I did not know Where she lived at that time. 

Did you know that? A No. 

q You left about 11 o'clock? A About 11 otclook. 

When did you next see Mrs. Smith/ A Might have been 

o'clock that night I judge the following night about. 

Didn't see her during the day? 

.did not during the day. 

You did not know the defendant Guarano? A NC's r, not 

.at that time. 

Thursday night? A No. 

You did not know the defendant Friday night? A No,siri 

4 Friday night about 9 o'clock did you see Spota?A I did. 

A I. don't think I ever 

4 Did you see Spica? A Ldid, yesoir. 

4 Was Louis in the apartment? A He was, yes. 

4 Did you see Spica and Spota in. the apartment, the 7th 

avenue apartment? A I did. 

q That.was the first time :you met Spica? A, Yes. 

4 vas Louie wife in the apartment that night? A. She was. 

q When you went to the 7th avenue apartment on Friday night 

did you find Spice and Spots in the apartment? A Let me see 

think Spots, .. there were three of the girls and Spota, I think,. 

in the apartment when I came there. 

4 Later on Spica with two of the other girls came? A Yes. 
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Q Was Zennie Bell in the apartment at the time you entered 

with Spota? A She was. 

Q Sure about that? A Positive. 

BY TBE COURT: 

Q She was one of the three? A She was one of the three. 

BY MR. BARRA: 

Q, Louis and his wife were there at the time? A Yes. 

9, That night you were introduced to Spica.? A Yost-sir, 

Q You say you had a conversation with the girls? A Yes. 

Q And with Spica and Spota? A Yea. 

QIfra. Smith was there during that conversation? A Yes. 

It was in the living roam? A In the parlor. 

Q There WELS a table in the room? A There was. 

You were all seated? A Yes. 

Q On chairs at this table? A Mot around the room, 

Q What do you mean by "around the room"? A The table wa_ 

in the center of the floor and the chairs 

BY TES COURT: 

You mean you were not seated at the table, but 

Around the room yes. 

MR. BARRA: 

Q, You spoke in an ordinary tone of voice? A Well, I had to 

speak loud enough for the girl who is the smallest to bear —Fora 

I believe who was about four or five feet away from me. 

Q Mrs. Smith was right close to you? A Sometimes she waa. 

Did elle- participate in the conversation? A I think she ci 

*RIO 
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cl She was there when you spoke about the girls going to 

Paterson and to Hoboken and those that were to remain in that 

particular apartment? A To the best Of my recollection She was; 

yes.• 

• Q Didn't she say "We need two of the girls to go to Brobok-, 

en"? A She might have said it with me .. after MA 

4 Didn't she say "We need a girl to go to Paterson"? A 

don't know, I couldn't tell what she paid exactly, I was paying 

more attention to what the girls were saying and the 'fellows were 

saying. 

4 She was present when Spica said "Tennie will go to Pater. 

son"? A Not in those exact words. 

4 'What did he say? A He said "She will go, if she don't I 

will see Ralph. Ralph ought to be here now, he might came later" 

Q Ralph did not appear that night? A No. 

Q Mrs. Smith was there at that time? A I think she 

she was in the room somewheres about. 

A Seated? A No, sometimes she wati,s standing. -

Q On Friday night you heard the name of Ralph for the first 

time? A Yes. 
now know hini 

That Ralph was this defendant; you krtearxidammx as 

Ralph Guarano? A I asked the next day if that was. the 0.SlOm 

they were talking about., and they said he was. 

•q You waited until what time? •A. !hen? 

• (t, Friday night, before you left the apartment? A I should 

judge about 11 12- °lock or so ht be a little later. 

- 



• ia Did you go out with the girls and Spica and Spota? 

I think they went out before MA• 

Q, They went 'out_ with the girls, Spica and SpOta? A Yes. 

Q, You remained in the apartment? A Yes. 

Q With Louis and Louis' wife? A NO, I think only Louist 

wife and Mrs. Smith. 

Q• Louis went out with the girls and Spica and SpOta? A 

believe so, the best I could recollect. 

Q How long did you remain in the apartment beer() You left? 

A About maybe ten minutes. 

q Then you had an appointment for the next day? A. Yes sir 

12 o'clock, 

Q, Saturday?. A Yes. 
each 

Q 17.hen you spoke to the girls Friday night* sOriszdt one of 

the girls said she was willing to go in the different houses of 

prostitution? A Yes. 

Q Is that right? A Yes. 

Q Perfectly willing to go? ALYee sir. 

Q On Saturday you were in the apartment with Mrs. Smith? 

A Yes. 

Q Is that right? A That is right. 

Q That time did you get there? A I should judge half past 

eleven or. so ...... 11 o'clock possibly. 

q Was Louis' wife there that morning? A Yes. 

Q Was Louis there? A No I don't think Louis was there  that 

morning when I cams 

.;, 
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q You found him in the apartment? A He was not there I 

don t think he was there that morning when I came in. 

Is it not a fact that Louis' wife appeared on Saturday 

morning for the first time in that apartment? A Why, she was, 

there and --

q No, I ask you? A Bboir. 

q You are sure she was there 'Thursday night and she was 

there Friday night? A Positively she was. 

(4, And you are certain, are you, she did not appear there 

Saturday morning for the first time to act as a maid? A Positive-

ly certain she did not. 

Q Then you say at about 12 o'clock or a little later, three 

of the girls that you saw the night before came into the apart* 

ment accompanied by Spota and the defendant Guarano? A And 

Spica. 

The three of them? A Yes. 

Spica Spate and Guarano and the three girls? A. Yes. 

Sure about that? A Positively sure. 

You can't be mistaken? A I cannot be mistaken, no. 

saw them come in. 

q You spoke to the three girls? A I did. 

There was Jennie Bell? A And Millie Bell and Kitty Bannon 

Q, And three men? A Yes. 

q The girls carried their baggage, their valise? A Millie 

carried thevalise. 

q How many va1ime0 did shecarry? A One.. 
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•q Did any of the -other girls, either of the other two, 

carry anything? A Kitty carried a package., 

q Who accompanied the other two girls? A They came alone* 

Q You are sure about that? A Positively sure. 

q Then it was that you spoke with this defendant? A Yes,,sir 

You asked if this was the Ralph that they had mentioned 

the night before? A Yes. 

Q Ills. Smith was there at that time? A That waS asked in 

the front room. 

Q What? A That was asked in the front room 

BY THE COURT: 

q Do you know if she was there? A She was there., yes. 

do not know if she heard it or not. 

BY MR. BARRA: 

q She was in the room? A She was around the roam. 

Q She was there during all these eonversatione A To the 

best of' my recollection she was in the house. 

q In that room? A She might have been in the other roams* 

At one time she was talking to the other two girls, tut that came 

late. 

Q Then you asked this defendant to tep into anotherroom? 

A Yes. 

The bedroom? A Yee. 

Is that right? A That ighto 

Was the door open to thea bedroom/ A There was no door* 

No door at all? A No. 

.11 
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Q Bow far away fromthe roam where the other girls Were? 

• A About three feet. 

q Did you speak in an ordinary tone of voice? AWO111 yea. 

q Zennie was in the roam with you andthe defendant?A. Yes. 

Q All the time? A 

q And Mrs. Smith? A. EX.ept when the money was paid. 

q Except what? A When the money was paid, Jennie was not 

there. She had left the room after she said she would go, Xennie 

went out. 

BUt before you paid the money to the defendant, as you 

say, Mrs. Smith was in the bedroom with you? AYes. 

q You called the defendant and Jennie? A I called the de. 

fendant. 

Q And Jennie -came in too? A And the defendant called Zenn 

Q When he came into the roam? A Yesnot', exactly When he 

came in, after a short conversation. 

CI You had a. conversation with the. defendant? A Yes. 

A In English? A Yesoir, in English. 

q Then he called Sennie into the room? A Yes, he did. 

Q He spoke to Jennie in the Italian language? A Well  

ter I had spoken to him then he spoke to Jennie when she said. 

she would not go. 

She said she would not go? A To Paterson. 

Q In English? A I said to him etwas 

Q In Englieh did ehe say that? A In English Ye0. 

Q,  When .did she say she would not go? A In the bedroom. 



9 In the bedroom? A Yes. 

Q You are sure about that? A Positively sure. 

Jennie Bell said "I will not go to Paterson"? A She said 

"I no go to Paterson*, that was just the exact words she used 

"alone." 

9 Then the defendant spoke to her in Italian? A Yes. 

Then did you ask jannie whether she would go to Paterson? 

A I said to the defendant "Will she go" and he said wires." 

said "Will you go" to Jennie and she shook her head and then 

said yes. 

9 Mrs. Smith was in the room at the time? A She was. 

In the bedroom? A Xn the bedroom. 

q Did you hand the money to the defendant? A The $10. bill, 

yes. 

9 Did you? Aldidi, 

Where did you get he money from? A Took it out of my 

pocket. 

9 You took it out of your pocket A A Yes. 

How many. bills did you have in your pocket? A I had five 

$10. bills. 

Five 410. bills were intended, for Spida and Spota, is: not. 

that so? A Yesoir :OP lb no, when he told M4 the night previous 

that he would have ...-

BY THE COURT: 

q Please answer the question? A No. 

How Many were intended for Spica and,Spota? A There was 

Ct 



four. 

BY 1111, BARRA: 

Had You agreed with Spica and Spota as to what they 

should receive from you? A No ,81r. 

Q Still you had five $10. bills in your pocket ready to 

turn over to thesemen? A Yes. 

q You intended to pay ten dollars for each one of the 

girls? A Exactly. 

Q Who gave you the money? A Commissioner Lord. 

pram the time Commissioner Lord gave you that money it 

never left your possession? A It never left JAY possession. 

Q You are sure about that? A Positively sure. 

q Did you hand the money to any one of the other officers? 

A No , sir. 

You say it never left A It never left my possession. 

q How long did you have the money in your possession? A I 

believe the day previous, Priday. 

Q You got the money on Friday? A Yea. 

From Commissioner Lord? A Pram Commissioner Lord. 

q Got it Friday night? A Friday night, yes. 
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Q And veien you handed a $10,00 bill to the defendant, you 

put your hand in your pocket and pulled out one, net knowing Which 

one it was, aid gave it to the defendant? A Yes, sir, I pulled 

out the roll five $10.00 bills, and gave him one of the $10.00 N-

bills. 

What did the defendant do with the $10.00 bill? A He 

Shook hands with no and he said all right / will see you. 

arid I said all right. 
BY THE COURT: 

. q What did he do with the bill? A He held it in his hand 

and he waked out of the room. 

BY MR BARRA: 

With the $10.00 bill in his hand? AL Yes, at,. exaCtlY, 

and Mrs. Smith aid I stood talking and when I came out t saw the 

defendant tak the bag from Mlllie Bell and stoop down and take 

out the clothes. 

Q Had the other two, Spica and Spot% entered the bedroom/ 

I called them in after he had left the bedroom._ 

41 And then you shook hands with the defendant? A Yee.-

He went out with Spica and Spota? A He did. 

q .The girls remained in the apartment? A They did. 

Q You were then supposed to accompany the girls to the 

different places? A yes., 

4 Do You know that within five minutes the defendant was

arrested downstairs? A I did not know. 

You know that you had the officeis waiting? 

MR. RZLISON: If your Honor please, he has been over 

.1 



that; he did not see the 'defendant for a week after that, as your 

Honor brought 

BY THE 0OURT1 

You had arranged w 

out. 

ith the detectives to be downstairs? 

A yes, sir, on the corner. 

BY MR. BARRA: 

Q Did you have anyone follow the defend 

apartment? A Follow them? 

• Yes. A Officer Foley had seen the defendants pre, 

and followed them, I judge. I could not answer that. 

from your 

THE COURT:. He means from the apartment. 

A No, I .did not have no one follow them, 

BY THE COURT: 

Q• Their orders were to wrest them when they °me down-, 

stairs? A Yes, sir, 

BY MR BARRA: 

Q, Will you repeat to us what you said to the defendant in 

the bedroom? A I called hlm in. Miss Smith was in there. 

called Miss Smith first end then called the defendant Guanine. 

I said, Jennie, your girl, and he said yes. I said, Jennie 

shb won't go to Paterson; I must have a girl to go to Paterson. 

He said, how much can she make over there. Can she make 0.), 

I said well, that is up to herself. He said., I call her in, 

so he called her in and she came in and he said, "She go") and 

maid, will you-go_ to Paterson, End she said, no, / no like to go 

alone. 

, 
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Q She said, "I no like to go alone"? A Yes, sir, So I 

said., well, I have to have someone to go, I an sorry you dis-

appointed me this way. He said, what price house, and I said 

it is a $3.00 and $5.00 house, 

• Q The defendant said that? A Jennie turned to me -- I 

.spiske to him -- he said something in Italian, aid the defendant 

turned to me and said any other girls over there besides, mid I 

said yes, four other girls, and then he spoke to her and he said, 

will she make more money besides, and I said, well, we sell a 

bottle of wine for $1.25 to the  girls, End the girls charge 

$5.00, all over $1.25 the girls make for themselves, aid the 

defendant spoke to her in Italian and he said, she go, and. I 

said will you, and she shook her head and then answered yes. 

Q During this conversation Mrs, Smith was in the bedroom 

with you? A Yes. 

Q Sure? A Positively sur 

Q, Did not leave the bedroom during that conversation? A No. 

TER COURT: I will allow the bag in evidence, but not 

the contents at this timet az the bag from which he took 

these articles -- but not the contents, unless you connect 

him with them Mr. lialison. The bag itself I will allow 

in evidence. 

MR; BARRA: Under our objection and exception 

Mg COURT: Yes, I merely allow it in evidence as the 

bag from which the defendant is alleged. to have taken the 

other articles; The other contents of the bag must be 



connected with the defendant before I will admit them in 

evidence. 

(R.xhibit 4, being the bag in question, is now marked 

in evidence People's Rxhibit 4.) 

BY MR. F.LLISON: 

Q Look at these five women standing at the bar and state 

whether or not they are oTennie, Millie, Kitty, Susie and Laura, 

that you have described as the girls that came in the apartment 

• SaturdEcr morning, May 22nd, 1915,. in the company of the defend-

ants Spota, Spica and Guarano? A They are the same girls, yes. 

BY ME. B—ARRA: 

V/hich one is ,rennie? A The first one with the light 

su it. 

Qin 

And which one is Millie? A The third woman, standing 

near the railing. 

BY MR. .RLLISON: 

Q The  girl with the glasses? A yes, sir, the girl with 

the glasses: 

BY MR. BARRA: 

Q Did you supply Mrs. Smith with a typewritten statement 

of the conversations had at different times? A Did I .supply her? 

Yes *pow you understand my question,'don't you,. Officer'? 

r think I let her read Ay notes .that I had typewritten out  

Q You had typewritten? A , I dictated it to the stenog.,,, 

rapher. 

THE COT.IRTI There is no evidence that the had a typ 
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written statement. 

MR. BARRA : It was shown, to the jury-- she handed it 

tome, 

THE COURT: Not the typewritten statement. 

MR. BARRA: Notes. 

THE COURT: Notes, -- that was not typewritten. She 

said she had a typewritten document but there was no refer-

ence made to it at all, 

MR. BARRA: She looked at it. 

THE COURT; She did. not She distinctly said the was 

not .reading from it. 

YR.. BARRA: She refreshed her recollection. 

THE COURT: She had a. book, which I ordered her to 

close, and you told. her to open and read. front it and she  • 

read from the note book she showed to you. 

BY MR., BARRA: 

Q Did you give to Mrs. Smith a.typewritten statement of 

any conversations? 

THE COURT: There is no evidence what was in that 

typewritten s t atements . 

MR., BARRA: I ask him if that J.0 so -- did you hand 

. Mrs. Smith a colored paper, a bluish paper, containing a 

typewritten statenaent of the facts in this ease? 

THE WITNESS: No, I don't think I ever did. 

Q What was the color of the statement you had? A Let me 

see. I think it was a pink sheet 
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Q Not bluish? A No, just the ordinary foolscap pad they 

have there for that purpose. 

Q When did you give that to Mrs. Smith? A I never gave-

to her. I allowed her to read it over. 

Q Well, allowed her to look at it, A That was possibly a 

• month ago. 

Q, You did not hand her a statement for her to read every 

night, laid you-, while the investigatiOn was goiog on? A No, sir, 

IV did not, 

It was after the arrest was had in the case? A It was 

about a month -- might have been three months after the arreat. 

(I Have you that statement with you? A No, 

q,• You dictated that statement? A To the stenographer,yes. 

(4, And from what did you dictate? A Prom meMorY: 

FTom what? A From memory. 

Q You did not make any notes on Thursday night, :Friday. 

night and Saturday? 

Q, 

A I made -some notes, Yes? 

Where are those notes? A Home. 

What? A They. ere at home, 

You have them. home? A I believe so. 

Not with you?- A No. 

Was that in your regular police book,? A No, just notes 

I keep to refresh my recollection, that is all. 

Q' Did you ever compare notes with Mrs. Smith? I think 

we did, yees. 

When? A I have not seen Xwas laid 11P eiek a N7 ek • 
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and I had not seen Mrs. Smith only one day, I think in 

Ellison s office. 

Q, When was that? A That might have been last Mondays 

106 

Q• Last week? A Last Monday. 

Q It was there you compared your notes? A No•, did not 

compare notes. We went over our statements. 

Q You made your statement in the .presence end hearing of 

.Mrs. Smith, and she made her• st atement in your presence and 

hearing? A No we talked it over together. 

Q Together ? A Yes. 

BY MR. RLLIsON: 

Q I was preparing the case for trial? . A Yes. 

IC IT TIE HANN 0 N, called as a witness in behalf of the 

People duly sworn and examined, testified as follow's: 

(Reside), ce, 119 East 130th Street.) 

DIRECT EXAMINATION BY Mt, ELL1SON: 

Q Before the day of your arrest, vihere Were you living? 

A With rizr mother, 119 East 130th street. 

BY THE COURT: 

Q How long had you been living there? A About eight 

months, as long as my mother lives there. 

Q You always lived with your mother? A Yes alw 

BY MR. ELLISON: . • 

Q. Do you know any of the defendants Spota, Spica or 

Guarano?  A I know Sport, thF:ct, is all, a fellow gmeid Spo 

Q, Now, did you meet 'nirn on or about May 20 h  1915? A A Yes, 
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Where di'd you meet him? A In a srestaurant. 

Where was that restaurant located? A It was located 

on 125th and 124th on Lexington Avenue. 

q, Which side of Le. ngton Avenue,. east or west side? 

On the west side. 

When you were in the restaurant, who else was there? 

A There was Jennie aid Millie and, George's wife, and Mrs. 

Wallace and that Louie and I that is all, When I came in I 

came in with a girl,. friend of mine, who came to rny house after me. 

Who was the girl friend you came with? A- A girl 

don't know her last name her name was May, a3.1 I knew her by. 

Q, Was that the first time you ever saw the woman known to 

you as Mrs. Wallace? A That was the first time. 

Q That was the lady who. testified on the stand here, the 

tall blond woman? A Yes. 

Jennie was there? A Jennie was there. 

And had you ever met her before that day A Never in 

Q Millie was there? A Yes, 

Q Had you ever met her before? A I saw Millie once or 

twiceby sight, but never met her to speak too 

Q What was said to you on that occasion by Mra Wallace 

and by Spota? 

M. BARRA: I object incompth ant,. irrelevant and 

immaterial, not germane to this issue and not within the 

.



issue, and the subject matter of another indictment. Th 

girl is not mentioned in the indictment before the court 

and jury, and° it is not binding on the defendant'. 

Objection overruled. Exception. 

THE WITNESS: 

for her. 

(1 Louder. A This Louie took us over, and Sport introduced 

Why, Mrs Wallace asked us to go to work 

us to this lady and asked us :to go to work for her 4..6 this Louie 

did. 

• Q Who introduced you to her? A This Lou4e did. I donut 

know who he was, and Sport, 

.$ Who do you mean by Sport? A That is all X ever knew 

him by, by thot name I know him quite some time and that is 

all the name I know him by.. 

Q• Did you afterwards find out it was Spot a, the defendant 

in this case? 

MR. BARRA: Not this case — the other defendant, 

MR. MASON: Tle is on the indictment. 

MR, BARRA: We will get these names so onfused it 

might mean this defendant on trial. 

THE COURT: No, that is Ralph. He is not Sport. 

MR. BARRA: That case is disposed of, 
• THE COURT: No, it ,is not, Spota and Spica are co-

defendants in this case  

MR. BARRA: That cape is disposed. cf. 

MR: COURT: They are co..defendants in this case, 
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it is merely for the purpo 
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sea of identification. 

MR. BARRA: I object -to the us 

in this case. 

BY MR. ELLISON: 

of the word defendant 

•Q One of the defendants? 

TH.  COURT: One of the other defendants. 

MR. BARRA: That is all right. 

BY MR. ELLISON: 

Q Go on and tell us what was said in the restaurant? A 

That was an. 

Objected to. 

Overruled. Except ion, 

THE WITNESS: (Continuing) She just said she wanted 

us to go to work for her, and she had sporting houses.-

Q What kind of work? A she säd. she kept sportlng houses. 

What did she want you o do there, did she say? A She 

did not say anything. She just said she had b.ouses aid wanted ne 

to work, 

BY THE COURT: 

know 

Q, 

A* 

Q, 

What do you mean by a 8porting house? A .el 1, don't 

a disorderly house. 

A house of prostitution? A Yee. 

BY 3,01, ELLISON: 

Q, Now as the result of information received by you did you 

go any place Friday night? 

Same objection* ruling and exception. 
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No, George sent up for me, I told you about that. . 

Q. Did you go any place on Pridy night? A Yes, I did. 

Q Where? _A To Seventh Avenue, 147th Street to Mrs. 

Wallace's apartment. 

q, Who was at the apartment that night? 

Objected to on the same grounds as before. 

Overruled. Except ion. 

THE COURT:' This is all taken subject to your object-

ion, 1R Barra. 

BY MR, ELLISON: 

Q Who was up in the apartment that night? A There was 

Mrs. Wallace, and Mr. Wallace -- Mr. .Enright and Miss Smith, 

known as Mr. and Mrs. Wa13.ace was there. 

Q What girls? A They went up with me, Millie, Zennie and 

and Sport and George. 

Q Any other girls come in? A Yes, sir, Susiet and LaUra 

was sitting there. 

Q You five girls were up there? A Two was here and us 

made five, us three. 

Q Tell us as .near as you can recall what was said. to you 

that night by the people you knew as Mr. and Mrs.,. Wallace and 

Sport and Spica up .there? 

Same objection, ruling and exception., 

I don't remember -- they were not -- / did not say any-

thing. just sat there., 

Q What did they say? A Mr.. nright said he wanted us to. 

41011Mail 
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go to work.for him, that he would send me out to Zersey) and X 

objected to go alone, so he said he would send me aid Millie 

together to werk, and Jenne was supposed to go in some other 

house, where they were to take care of a lot of girls and Nora 

and Sadie were supposed to stay in that apartment. 

Q Where did they say Jennie Bell was to go? A I don't 

know, because that was up to ITennie. She did not decide. 

Q That, if anything, was said as to hating Doctors, 

certificates? 

Bayne objection, ruling and exception. 

A Yes, sir. Ir. Enright said we have to have Doctors! 

certificates. 

Q Were you supposed to bring anything else with you? A Yes. 

What? A Kimonas. 

BY THE COURT: 

Q, Kimono's and what else? A Douche bag% 

BY 31R. nails ON: 

Well, was any appointment made to •come back there again 

and if so, When were you to go bock? A The next •afternoon, 

Saturday. 

' 
who 

Now, the next morningidid you meet first after leaving 

Your home? A George. 

Where did you and George go? A We went down to Jennie 

house. 

THE COURT: Who is George? 
BY JR. ILISON: 

Q Who do you mean bY George? A X don't know. They call 

4 
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him Spica, I think. 

Q, He is one of the defendants? 

q You and Spica went where? A. 

Q You mean Jennie Bell's house? A 

A Yes, sir. 

Down to xentte house. 

Yes, 

Q Where was that? A 123rd Street / don't know 

or, 4200 something like that. 

Q When you got down to Jennie's house a t 418 or 420 Past 

123rd Stre et 1„ who di d yo-u meet there? A Sport 

Sportv the ether defendant? A Yes. -

(1, Known- as gpota did you meet anybody aft 

was there,

er wait ing 

around there? A No then Louie came up there th 

that was vd.th the lady detectives aid afterwards we we 

Jennie and Millie have been out to the store End they 

fellow 

nt 

and we went all down together and when we were walking up 

First Avenue we met Ralph., 

BY THR COURT:4" 

Q Ralph came with you? A Yes.,, 

Q When you met him, Ralph went along with you? A yes., 

BY MR. filLISON: 

Q 'Where did you all go then? A Over to lifrSikv Wallace's 

house. 

Q Before going thereto do you remember any place you went? 

A No We went to Lexington Avenue and walked up Third Avenue 

and Louie insiErted I should have a Kimoney, aid I did. n9t have any 

and so he came in the store with me and Millie to buY o'net., aid , 

then Millie went on with them and me and tilm and. George waited 
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until I got the Kimona and came out, aid on 116th Street And 

LeYington Avenue, Ralph and Jennie aid Millie and Sport took a 

oar together, aid we waited for the next oar, me and Louie and 

Spica* 

BY MR. ELLISON: 

Q When you say Ralph was there on the corner of 116th 

Street with Til1ie and Xennie and Sport and took the ear, you 

mean this defendant don't you? A Yes. 

I show you People's .Rxhibit 4, aid! ask you if you 

ever saw that bag before? A Yes, sir, that is Millieteo 

Whose bag is that? A Millie's. 

Objected to. 

Overruled. Exception. 

Q Did Millie carry the bag with her that day while she 

was walking with Ralph? A Sport carried it, 

Q Now tell us„ after you took the car, who got up to the 

apartment first on Seventh Avenue on Saturday morning? A Me and 

.Tennie and 

BY THE COURT: 

Q Were you in the first batch or the second batch? A The 

first we were. 

You went on the first car with Ralph? A NL4 wo mot 

them right at the door as they were going in. We an went - 

together. 

Q Did you go on the first car? A No, the secon4. 

Q. When you got up' there you found- that those who h,ad.gone 



in the first, car Were waiting for you? A We jut met them at 

the door going in and all went in together. 

Q At what door? A The apartment. 

ct On Seventh Avenue? A Yes, 

BY MR. ELLISON: 

Q They went into the apartment? A All of them Millie 

and everyone. 

Give us the names? A Ralph, Sport and Spica and Millie 

and ,Tenn ie and. I. 

girls, 

Hold long about after you got there did the other two 

Laura and Susie come? A About a half an hour. 

Tell the jury what happened after you got in the apart-

ment that morning, *let was said to you and to the other girls, 

and to  defendant by Mr. and Mrs. wallace? 

• Objected to as incompetent, irrelevant and immaterial 

unless it relates to this girl Sennie. 

Overruled. Except ion, • 

MR. BARRA: I also.object; as not germane to the 

•issues and not within the issues, and the subject of other 

indictments., 

Overruled. Exception. 

THE COURT: It is impossible to prove the crime with... 

oUt proving all the ciraanstances and surroundings* 

BY MR. ELLISON:. 

What happened when you got in there 

TIM COURT:, It is admitted not for'the purpose 



proving any o tier crime against this 

the crime charged in the indictment. 

THE WITNESS: Well, I don't know 
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defendant ,butproving 

nysoif what they 

were talking about, talking about different things, and Mr. 

Enright was saying that .he had a lot of places, saying that 

he had a lot of gambling houses and all like 

know. really. 

4% What else was said? A We.weret go tow 

Millie and ',End Jennie was supposed to go some 

BY THE COURT: 

t itut ion. 

Q, As prostitutes? A Yes, sir. :ennie was not goin 

with us. She was going alone. 

Q She was going to be a prostitute too? A Well I don 

that. I don't 

rk in :erseY 

ores else, 

Go to work in what kind of a house? A* A house or: pros.* 

know,- she did not tell us. 

•Q, You were? A Me and the other irlfat• 

Q You have no doubt about yourself? A yes*. 

BY MR. ELLISON: 

I show you People's Exhibit 3, and I aisk you if you ever 

saw that before? 

MR. BARRA: I object as not germane to the.. issue and 

not within the issue. 

THE TRT iy do you not say on the same grounds 

as before. 

ML B A: .Upon all the growide 4ato 
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THR COURT: Yes, aid I overrule the objection. 

.EXception. 

BY MR. RLLISON: 

Did you ever see that before? A Yes, six. 

Where did you get that from? A Sport gave it to Mr. 

Enright. 

You mean the defendant Spota? A No Sport, the one 

called Sport. 

BY THF. COURT: 

Spota is Sport, isn't he? k Yes, that is all the 

name I don't know them by their other names 

BY R. =ISOM 

4, He gave you that? A NO, he gave that to Mr. Alright. 

Was that supposed to be your Doctor's certificate? A 

Yes, sir, but I did not 

MR. BARRA: • I object to what it was supposed to be. 

THR. °CURT: I sustain the objeot ion.-

Were .you examined by any  DoctOr? 

MR. BARRA: I object as proving a separate aid •dis* 

tinct offence. 

Overruled. Rxcept ion. 

No. 

,THR COURT: It is not very material. 

MR. RLLISON: If yci:u think it is not material 

. withdraw the question. 

011111011 

TIM' COURT: •It makes no difference ifs e, was G.DxiQ 
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or whether she was healthy or ill The only question is) 

did. this defendant  engage in the conspiracy to sell Jennie 

Bell ad did, he sell her, and get money for it or try to 

sell her, and. the Doctor's certificate is admitted, The 

fact it was`n t a Doctor's certificate does not alter the 

fact. 

CROSS RXAMINATION BY TM. BARRA: 

Q You were convicted for prOstitution?' A I was not 

convicted. .I have been arrested and got out. 

q You have been a prostitute for a long time? A yes, sir, 

for three years past. 

q, .You were willing to g0 to this place Rnright wanted you 

to go? A rtertainly, I knew 'WY]. t I was going there for aid 

everything. 

Q You knew what you were going there for? A Surely. 

Q No one induced, you to go there? A No, 

Q No one forced you to go there? A Nos nobody forced me« 

want there nrjself because she told me / could make a lot of 

money there, aid I went there, 

Q You don't know Ralph Guarano at all? A. 

Q You never saw him until that Saturday morning when you 
met him on the street;. is not that so? A yes, 

saw him„ 

Q This man Louis,; d.c you know hirli A he was with - 

Wallace. 

•I never 
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Did you know his last name? A Only knew him by Louie*. 

Did. you -ever meet IsOuiefS wife? A No we met the maid 

up in the apartment, 

Saturday morning? A She was there every time we went 

there* 

Rvery time? A Yes, 

Q sure about that? A Yes, she opened the door and let 

us in, 

Q. She wasn't there only on Saturday morning? A 1/0., 

THR COURT: She says she was there every time. 

BY MR. BARRA: 

Do you know that she is Louis's wite? A No I did not - 

k now that. She wells suppo sed to be the servant girl, 

Q You have heard since that she -was Louis's wife? A Yes* 

Q You heard Jennie Eay she was willing to go? 

:ennie was sick at the time, 

she was sick? A Yea., 

Q 'Jennie Bell, we are talking about? A yes, I know*, 

You heard Jennie say Thursday night that .she was willing 

to go? A Yes. 

You heard her say she was willing to go on Priday'? A Yee. 

Q Is that right? A yes.  

Q You heard her say she was willing to go on Saturday? 

Yes, I did.. 

Q, Is that right? A yes,,. 

You heard her say that? A Ye certainly' 

A Yes but 

.011111bia 
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RR-DIRRCT .FMAMINATION BY MR. RIIISON: 

Q Did she say she had any objection to going over. to 

jersey? 

Objected to as incompetent, irrelevant and immaterial. 

Overruled. 

Q, Did she object to going over to Jersey alone? A That 

I do not 'know, because I did not talk to Jennie at all, up there. 

BY VTR COURT:' 

How do you know Jennie was willing to go if you did not 

talk to her? A Well, he said did I knoW if she was willing to 

go, and I did not know if she was willing to go to Jersey, 

How did you know if she was willing to go anywhere? 

She was willing., 

Q, How do you know, you told Mr., Barra she was willing to 

go, how do you know that? A She said yea, the same as we did. 

She said, .yes .did she say enything about going alone 

to jersey, was there any talk about Jersey? A Yes. • 

Q WEIS there any talk about Jennie going to jersey? A Yes, 

she was supposed to go. 

Q What did she say about going,to Jersey? A Jennie said 

she was sick, And Mr. .Anrigh.t said he would let her take care of 

the girls in Jersey alone. 

41 What did she say about going to :ersey? A She said 

she would. go. . 

BY MR. B.ARRA: 

jennie was not to be a prostitute but the Madam A She 
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was takl, care of the girls, because she was sick, 

1mi1e she was sick? A Yes. 

And :ennier•said she was willing to go there? A Yes sir. 

BY TU. COURT: 

Q What do you' mean by saying she was sick, of smallpox 

or cholera? A I am ashamed to aeof it. 

(a What do you mean? • A She was •meneurating. 

Q She had her monthly illness, is that what you mean? A Yes. 

Q, That does not'last long; pleaSe answer the question? A 

, not o ome t imes., 

42 She can resume bus mess Very soon is that it? . A I 

don't know.  

THE MUM We do not want any doubt about the 

testimony. I want the truth - if she was incapacitated 

permanently from being a prostitute we would like to know 

but if it was only a temporary indisposition that ought to 

be before the jury also,  as a fact.„, 

MILLIE BEL d as a witness in behalf' of the 

People, being duly sworn and examined, testified as follows: 

(Residence, 239 East 111th street.i 

DIRECT EXAVTNAT.ION BYltilt...ri".11,ISON;', 

Do you know Jennie Boll? A Yes. 

How long have you known her? A I know Xennie Bell 

about nine or ten months altogether., 

Q, 

Q, 

Do you know this defendant , Ralph Guarano? A Yes. 

Hoyt long have you known him? A I don't know him very 
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long. 

la 

How long? A Well, about the same but never saw him. 

You know him about the same time? A Yes, but never 

saw him very often. 

THR COURT: That is not the question, 

BY MR. ELLISON: 

Q I did not ask you that. 

BY THE COURT: 

Q You first met him nine or ten months before you were 

arrested? A Yes. 

Q You are not related to Jennie Bell? A No. 

BY MR. ELLISON: 

ct Where was Jennie Bell living? A 420 East 123rd. 

•q, where was this defendant living? 

Objected to as incompetent, irrelevant and immaterial. 

'Overruled, Except ion. 

Where was Guarano living? A 420 East 123rd StreetaA. 

Were they living in the same apartment? A Yes. 

• Same objection, ruling End exception*, 

BY THE COURT: 

nothing, 

or twice 

Q, 

Who. else 7as in the apartment? I don't know I know 

only Jennie aid 'Ralph was livingthere. 

Did y u over visit the apartment? A I was there once 

upstairs. 

As a guest? A I never saw anybody in there. 

• Yo u vis it e d them? A Yes. 
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Tennis was keeping house th.erey s that what you mean? 

As Yes. 

(1 And Ralph was living there with her? A Yes. 

Q And when you were there you did not see anybody else? 

A No. 

BY fft.• RLLISON: 

Now when was the first time that you ever met the 

defendants SPica or Spots? A The first time was a Week before--

a couple of days before we got arrested, 

Were you in that restaurant at 124th Street end lexing-.. 

ton on Thursdw May 20th? A Yee. 

Q And who else was in the restaurant  that day? A Mrs. 

Wallace and. Louie Spica and Spots, and Spices wife, Klttie 

Hannon and Jennie and Iy and some other. girl" / did not knows., 

BY THE COURT:, 

Q You mean Kittle Hannon is Spicats wife? A No  another, 

girl. 

•Q This is another girl? A Yes. 

BY MR. ELLISON: 

Q How long had you known Kittie Hannon before that day? 

BY THR COURT: 

Q How did you go. to that restaurant? A I met Spota an 

Spica before thaty about a day before, or two. 

They told. you to go there? A 
-Yes.L.

 

, 

Obje cted- to, overruled,. Exception.. 
BY THE COURT: 

What did they say to you? A Asked me  if I. was willing 

dl 
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to go to work ins house, there was -good money in it, and I aailft 

yes so they came up for me and took me down to the restaurant., 

and there is where I met Mrs. Wallace and the rest of the girls. 

MR. BARRA: This is under the sane objection. 

THE COURT: Certainly. 

Same ruling and exception.. 

• THE COURT:* it is allowed on the same theonrowe hafe 
• before often repeated., 

• BY THE COURT:' 

Q Tell us what happened in the restaurant when you met 

Mrs. Wallace? 

BY MR., ELLISON: 

Q Tell the jury what happened in there? 

BY THE COURT: 

Q What was said? A I spoke to Mrs.. Wallace al.d she asked 

me if I was willing to go to work in the house and I said yes, 

and then I told her I could not go at present, a I was sickf 

• She said., well that is all right, it makes 110 difference. She 

told me to come up to the flat and did not give me the address, 

but told Spica or Sport would take me up there some night,, That 

was on Friday night,, And Sport came around and took us up to 

the -- Spica, he came up and took us to the flat..? 

BY MR, ELLISON: 

Q When was the first time that you went up to the flat? 

A Friday night. 

Q That was the next night? 'A Only one night we ;went up 

there, and. the next day was on Saturdays,. 
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Q You went up there on Friday night? A yes. 

Who went up there that night? A Me, Spica, Zennie 

and Kittie Hannon, and we went up there and when we went up there 

we met Laura Harris or Laura Gilbert, I don't know what her ;lame 

is, aid Susie and Sport and Louie we met downstairs, aid he took 

us upstairs. 

MR.. BARRA: • This is all. under my objection aid 

except ion. 

THE COURT: Yes, 

BY MR; .ELLISOIT: 

Q .. The other two defendants Spica and Spota, through whom 

you "first met Mrs. Wallace, were also up there on Priday night? 

A Yes, sir. 

Tel]. the jury what was said in the apartmeitt on Friday 

n ight? 

Same object ion, rurstrrand except ion. 

He said --

Q Who is he? A Sport, he said this is Mre, Wallace an 

her husband, and we sat down and he asked us if we were willing 

to go to work. 

Q What kind of work? A /n a disorderly house, and we. 

said yes., and they said there was about $120 a week, and so me - 

and Jennie was going to work together and Kittie Hannon was 

supposed to go to another place out of towni aid Laura and Sadie 

was supposed to work in that house and that was all that was 

said and we went out. 

, 
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Q • Where Was Jennie Beal supposed to go? A----She was 

sUpposed to go with. me first and. then she was suPPdeod to go • 4. 

some place else. 

Q Alone? A :Yes. 

Q, What did she say out going some place else alone? 

I don't know Alla was saisl. Then they went in the other room 

I don't know. 

Q We are talking about Friday night and not Saturday. 

Priday night she didnot say nothing, that was all she said. 

Q What was said about having Doctors' certificates? 

told us to get Doctors' certificates, and we could not get- it 

because we were sick 

Q What else did the tell you to get? A Douche- bags. 

Q, What else? A And a wrapper. 

Q

 

On Saturday morning where did you go after you left' that 

house? A Saturday morning? 

Q yes. A I went over to take Jennie and we went together 

to buy a wrapper. 

Q Where did you call for Jennie? A At her house that 

morning. 

Q, 420 Rest 123rd? A Yes. 

BY THE COURT: 

Q, What time did, you go there? A Mist have been about 

wine or ten o'clock. 

Did you go upstairs to her house? A Yes4 

Who wao there 1.vhen you went up?. A. Only ZEinniq* 
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q You and j'ennie went out/ A 'Yes. 

Q• Did she lock the door? A No she left the door op 

NobodY• in there? A No. 

(1 You and Tenni° went out to buy a wrapper? A Yes. 

BY MR. .11:LLISON: 

Q, Where did you go,'what street did you go t ? A Between 

1181th and 119th. 

q, Did you go over to Third Avenue? A Yet, sir,Third 

Avon ue. 

Did you meet enybody? A No. 

q When you came back did you see anybody? A yes, sir, 

when we went up to the flat we met Sport and Spica up there, and 

Kittie Hannon. and Louie. 

Q In the flat at 420 'Cast 123rd? A Yes. 

What did you do, iere did you go then? A •Then We 

went out. 

Q

 

Who did. you meet when you came down A Down the street 

we met Ralph. 

Q, You mean this defendant; Guarano? A Yes. 

Q Where di d you all go? A We took :a car and went up 

there IMOD 

BY TIM COURT: 

(1 You walked to a car? A I think asfar as Third Avenue. 

Q This'house of Ralph's 4.%there? A 420 Rant 123rd 

treet, 

hat r,ithe river? A Ye 0 

heingbilE 



BY MR. -ELLISON: 

4 To what street did you go to after you got to 420 from 

Third Avenue, before you took a car? A I don't remember. 

BY '2HE COURT: 

Q Donut you remember it street you took the cox at?A No. 

know it was somewh.eres about Third Avenue* 

BY M. ELLISON: 

Did you walk as far as 116th Street, do you remember 

" that? A I think so 

BY THE COURT: 

There is no -crosstown oar between 120tb. and 116th 

Street, is there? A No, but it was on Third Avenue, but I don t 

know what car. 

Q You walked down Third Avenue and took a crosstown .car?  

I donut know how you get up there, I don't remember - I know 

we took a car. 

Answer my question, you have walked the streets up there? 

A Yes. 

How long have you been a prostitute? A I was never a 

prostitute. 

Never? A No. 

Q How long have you lived up in that location?A Living 

there for years, born there. 

Don't you know there is no railroad an 119th tret and 

Third Avonuol A Yee. 
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I meal crosstown? A Crosstown there is at 116th. 

So it was at 116th Street you took a call A Yes. 

Q, You did not take a taxicab? A No. 

You walked to the car? A yes, we walked to the car. 

BY MR. niTasoN: 

Q. Who .walked down there, give us the .names of the people-

who walked to 116th Street? A Me End Sport and Louie no 

and Kittie Hannon and 

Spica and Louie remained in the store that Kittle was buying a 

wrapper, he stopped at the store. 

BY MR. RLLISON: 

When you got on the car where did you go? A We went 

to .he flat. 

rt UP on Seventh Avenue? A Yes. 

Who went in the flat? A Me and Spica me and Spica 

Sport and. Louie and. Ralph end Xennie, 

and Ralph aid. *Jennie. 

me 

And Kittie Hannon? A 'Kittle Hannon came right after us. 

We left her in the store. She was buying a wrapper, 

Q After you were all in the flat, did anyone come there 

some time later? A Laura and Sadie. 

Q Two other girls came later -- what*as said. on Saturday 

morning up in the flat? A Nothing said. 

MR. BARRA.: I object, unless it relates to the 

Xen 

Ob3ection overruled. itxaept 

Lt Was said? A The same thing. 

••,1 
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That did he say? A That we were willing to go to .the 

house, and we said yes, and we were all ready to go. Then',Tennie 

Bell was supposed to go to work in a different house and only me 

and Kittie were supposed to work together. 

Q At any time while you were in t here  did you see Enright 

• and Mrs Smith, known to you as Mr. and Mrs. Wallace, aid Ralph 

go into the bedroom? A I saw them go into the other room. 

While they were in the other room did you see Zennie 

go in there? A Yes,. sir. 

Q, Did. you hear what went on in that other room? A No, 

how could I hear? 

Q, I show you People's Exhibit 2 and I ask you if you ever 

saw that before? 

Same objections ruling and except ion* 

Xust look at it? A I don't know* 

What - you don't remember ever seeing th t before? 

I seen it handed to Mrs. Wallace. 

Q Who handed it to Mrs. Wallace? 

Objected to as before. 

Overruled. 

THR WITNESS: :ennie handed it to Mrs. Wallace 

I show you People's Exhibit 4, and. I ask you if you 

ever saw that before? A Yes. 

Q Whose bag is that? A Mine. 

Did you carry that up that day? A Sport. 

I mean did you have it with you when you went to the 
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flat? A Yes sir, but Sport carried it. 

• BY THE COURT: 

(1 What did you have in the bag? A I got a wrapper., 

a night gown, and. paint and. powder. 

BY MR.. MLISON: . 

Now pidc out which were your articles in that bag? 

'B,ARRA: I obj ect as not germane to the issue , 

as incompetent. 

•

 

THE COURT: I will allow it, 

MR. 13ARRA: . .The reason. I want an objection noted is 

'because I do not want to try five cases at one time. 

TER COURT; Youttre not trying five cases at one time 

but ,one case. If the evidence relating:to five cases- also 

relates to this case, vve must receive it, 

MR, BARRA: I t ake an except ion, 

THE COURT: That is the reason it is received. The 

proof is so connected that it cannot be iseparated« 

Exception. 

HE WITNEdS; There Is none of my clothes in there, 

• BY MR. =ISM: 

- Do you know whose clothes are in that? A, / d.on t 

know I know this one Itittie Hannon got that up in the store. 

I was there when she bought it 

(A wrapper is now marked for identification People 

Exhibit 8.) 

I show you People's Exhibit 8 for identification an 

.01111111611 



I ask you if that is the dress Kittli& Hannon bought on131 

Saturday morn g and took to the apartment with you? _ A Yes sir. 

Same objection, ruling aid exception. 

MR. ELLISON: I offer it in evidence. 

BY THF, COURT: 

(1, That is what you Mean by a wrapper? A Yee. 

(People's Exhibit 8 for identification is received in 

evidence.) 

BY M. ELLISON: 

;Did you see Jennie put any property in that grip - pick 

it out? A That is all, what is in there. 

ct All of this is Sennie s? A Yes. 

Look at it? A Only that is mine (indicating). • 

Q And is the rest of this property lenniels? A Yes. 

Offered in evidence. (Xenia() Bellta clothes.) 

Objected to as incompetent, irrelevant and immaterial. 

Overruled. Except ion. 

THE COURT: She said she saw iTenn i.e put in that 

MX BARRA: • She seers it is Xennie itrt) propertyik, 

THE COURT: We will strike that out as a conclusion, 

but those are articles she saw Xennie put in that bag when, 

she was starting out owthis expedition., I will let he 

jury determine what purpose she was starting out for and 

at whose inst igat ion. 

Except ion. 
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(The clothes are marked People's Exhibit 9.) 

TIM COURT: I said I would not allow it in evidence 

until it was connected with Jennie. 

MR. BARRA: sw that is not the proper way to prove 

it. 

•THR COURT: She saw it in jennie's possession, We do 

not care whose title it was, If those are accessories to 

the profession of prostitution and Jennie put them there, 

that is all. Whether, Jennie owned them or not

RXAMINATION BY MR. BARRA: 

Q You were willing to go? A Yes, I as willing to go. 

Q You were willing to go whether it was in jersey or any 

place? A Any place. 

Q And you were supposed to. go with Jennie? A At first. 

Q Jennie was willing to go also? A Yes: 

"She told. you so end told nright and told Mrsi, Wallace 

A Yes „ s ir, 

q You %a.re there when she told them that? A Yes:'. 

q• On Friday night? A Yes. 

Q In the apartment? A Yes. 

Q You remember that? A Yes, -

Q Spica was there and Spota was there? A Yes, sir. 

q Louie was there and yrs. Wallace, the tall lady? A Tee. 

Q The Madam? A Yes. 

Q And Mr, Wallace, Mr. Enright, .,her friend? A Yes., 

,11111111111521 
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q He was there? •A yes, sir, 
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tz And .Tennie said she was waling to go to :ersey, gotawith 

you or go with any of the other girls? A No,  the- said she was 

willing to .go if I would go with her. 

You said you were willing to go?• A Yea'. 

Q Was there anything said by my of the boys th.ere Sp i c a 

Or Spota, that night about where you should, go aid where the 

other girls should go') A go, he only said he knew them for fat& 

years. 

Q What? A He knew Mrs. Wallace for four years. 

Q Spica told you :that? A Yes, sir, Sport. 

Q Said he knew Mrs. Wallace four years? A Yes, 

said it would be all right wherever they would go. 

Q You now know he was not telling you the truth? 

I know. 

Q When he said he kne* Mrs. Wallace four year-8, 'you and 

Jennie said, we will go anywhere they want us to go? A Yes.-

That was all that was said there that night? A. Yee, 

sir, that was ail that was said there that night 

Q Sure about t ha t? A Yes. 

Q You were there ail the time while Spica and Spota were 

there? A Ye a, sir. 

Q Friday night?_ A Yes. 

41, And the talk they had, with Mrs.-Wallace's friend, 

is, Lieutenant Rnrigh.t? A Yes. 

ict The officer? A Yes, si 



You- ianit Spl.oa and Spota and the other girls went out 

together that night? A No,. Laura and Sadie went out _first about 

five Minutes before we went out, and then the rest of u0. 

Q, With the boys, you went out with. Spica ao.d Spota? A Yes. 

Q, You were always in the room together? A yes, always 

in the front room. 

Q That is all that was said about where you were going to 

go aid. where the other girls were going? A Yes. 

4 And you all agreed? A All agreed. 

There .was no question as to Whether you would .go to one 

place or another? A No. 

There was no trouble 'about that? A No, 

All agreed to go wherever they would send. you? A  

Q Is not that right? A Yes, sir, only Kittie did not 

want to go alone, 

Q Jennie was perfectly satisfied .to go anywhere? A Yes, 

sir, because she was going with me, 

BY NE. ELL/SON: 

Q Was she satisfied to go alone to Jersey? A Next day 

she was. 

Q• Was she satisfied 'to go alone to jersey that night? 

No, not that night. 

Saturday morning, after Ralph got there, she was willing, 

to go, wasntt she? A Yes. 

BY MR. BRA: 

Q Friday 'night , was . there any mention made as to whether 

-...111•111•01•MIIMM11.1011111•1•11•1•11ii.m.........-
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•  she would? A She was supposed to go with me.•
 

; 

Q She said she was willing to go to Jersey? A She was 

• willing to go. 

Q She did say that? A Yes. 
I • 

Q Saturday •morning was the first time she said she did 

not want to go to Jersey? A Yes, that was the time it was 

changed •then, 

Then it was changed next day, Saturday? A Yes. 

She said at that time for the first time? A Because 

if she was going with me she said she was wi3.3.ing to go, 

Q That was the first time on Saturday morning that Jennie 

said she. did not want to go to Jersey? A She said she was going 

to a different place. 

Q, And the reason the did not want to go o a different 

place was because you were not going with her, ia not that so? 

A Yes. 

Q That was the only reason the did not want to go? A Yes, 

Q Friday night she did not say she was unwilling, to go? 

because she was going with me, 

Q, And because on Saturday, the net; day, when you got in 

the apartment with Jennie, and the heard the was not going with 

you, then it was she said she did not care to go to jersey? A Yes. 

ct • Is that right? A Yes. 

That was the first time  she said the not o r go? 

A = Yes. 

Friday night she said it was agreeable? A •Y 13. 



• 

Q For her to go t o Zer 

.BY THR COURT; 

Q How did you meet Jennie for the first t 

a little girl boarding with my mother. 

Q What? A She had a little girl boarding by my mother. 

Q, 

Q; 

A Yes. 

sey or anywhere else? A Yes. 

How do you mean, a little girl, a daughter? A Yes. 

Jennie has a daughter? A Yes. 

That daughter was boarding -with your mother? ../1 Yes. 

You lived with your mother? A Yes. 

You said. you were not a prostitute, did you mean that? 

That do you mean by a prostitute? A Disorderly girl. 

I was not a bak girl. 
t. Q You have been a bad girl you have been with men? A 

Well, the first time. 

Q What? A The first time, but I was no prostitute.' 

That do you mean by the first time'? A When I 

You knew Jennie was a prostitute? A No, I did not know 

she is a prostitute. I think Jennie is a good woman. 

Wasn't,she living with Ralph? 

MR. BARRA: I object as incompetent and prejudicial 

to the interests of this defendant, and I object, to it upon 

the ground it is inconipetent, irrelevant and immaterial, 

and upon the further ground. it is offered as evidence of  

bad Character of the defendant before we have put it. in 

, issue; 
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TH.R COURT: it is not the character of the clafe :nian 

MR. BARRA: You asked her if she was not living With 

this man Ralph. 

THR COURT: That is to connect her with Ralph. That 

is in evidence already', I Want .to get some light on the 

character of the witness. 

MR. BARRA: In the light of what you asked her, her 

associations with this woman, *a prostitute, it its offered 

for the purpose of affecting either the credibility of 

Xennie or the credibility of this 4tness, and aiteoting 

his character, and we except. 

BY THR COURT: 

Q You said you visited his house? A Yes. 

Iennie lived there? A Yes. 

Q Were they married, 'do you .know? A I do not know. 

know they were living as hush and and wit°. 

4. You thought j'ennie was a good girl? A yes. 

Q How many times did you see Jennie? A I saw Xennie• 

about twelve or thirteen times used to go near her stand, ehe 

used to have a fruit stand. 

Q Jennie did? A Yes, sir, and Ralph. 

Q• Where? A Harlem Market. 

Jennie used to work at a fruit stand in Harlem Market* 

and that is *ere you saw her? A Yes. 

Q You did not know her as a prostitute? A No. 

MR. BARRA: That is assuming she is prostitu 

' 
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itas. 

THR COURT: 
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t is not assuming anything of the kind. 

It .is to throw light on, her character. If you prove awbisaii 

ha ev1 associates, that will give some light on her own 

character. 

13Y THE COURT: 

Q So you say you never acted as a prostitute? A No. 

Q Who first spoke to you about meeting Mrs. Wallace? 

MR. BARRA: I submit this is incompetent upon this 

particular charge. it is now proving a crime not mentioned 

in the indictment. It is her particular case, specific 

case, for- which there is another indictment, end I object 

• to it, 

Objection overruled, Exception. 

BY THE COURT: 

g, Who first spoke to you about meeting Mr0. Wallace? 

Sport. 

'Spor, is that so? A Yes. 

ct You mean Spota when you say Sport? . A I don't 

know they called him Sport. 
him 

Q How did you meet Sport'? A Met/in 123rd Street or 

125th, on Third Avenue, just 'happened to meet him. Ire told me 

about this house. It was him and Louie. 

Q, Sport is not the man that ruined you? A NO 

11 You have not been going with Sport? A No,, Z never did. 

(a Sport knew yoU well enough to ask. you fycu 

Ni,6zic in a disorderly house? A Yes. 4 

ea not 



Q How long had you known Spor 

139 

t? A About two years. 

ct Had you ever talked about disorderly hou 

before? A No, 

Q You never have been on the streets as a street walked 

and. yet Sport asked you to go to work in a disOrderly house? 

He asked me if I was willing to go in a house. He told me he 

had. such a good house. 

.And when he said that to you you knew what kind of a 

house he meant? .A Yes sir, I knew it by talking.  

Q You were to be a prostitute in that house? A 

Q You understood that? A Yes. 

sea with. hiti 

DAVID 3. POLRY•called as a witness in behalf of 

the People, being duly sworn and examined, testified as: 

'follows: 

DIRRCT riCAMINATION BY MR.- RIMISON:-

You Ere a member Of the Police force of the City of 

N .ew York? A Y s, 

And assigned to the Second -Deputy Commissioner's 

On the night of May 21st, 1915, were you in, the Ticinity 

of the apartment occupied by Mr.- and Mrs. Wallace up on Seventh 

Avenue? A I was..

where were you located? A 145th Street between 

145th and. 146th,,,, 

4.. Do you know the.number of the apartment on Seventh 
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Avenue? A 2529. 

Q /Between What. streets is that? A 146th and 147th. 

q Pram mere you were standing could you command a view 

of the -entrance of those premises? A I could, 

Q Did you see anyone go into thatwartment house that 

night? A I did. 

Wham did you see go in  A 1 saw one .fellow go in with 

three girls and another fellow with two girls 

q Did. you -find out afterwards whom the two:men were? A 

I did. 

Q Who are they? 

Objected to as incompetent irrelevant and immaterial,. 

Overruled. Rxcoption, 

A Spica arid Spota, 

Q You mean the two other defendants in this case? ILYS0. 

q Have you since learned who the girls were that they went 

in with? A I have. 

q Who were they? 

Same objection ruling aid exception. 

A Millie Bell, Jennie Bell, an AKittis Hannon 

Q And Laura? A Laura Harris and Susie Heinz  

Q On Saturday morning, May 22nd, 1915, were you in he 

vicinity of the same apartment house? A About noon of that d 

Q Did you see anyone go into that apartmont house on that 

morning? A "About 12:30 that day. - 

q Who did you see go in? A I saw three girls and three  
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fellows. 

Q. And. did you afterwards find. out who.?the three fellows 

were? A / did. 

Q, Who are they? A Spota, Spica aid Guarano, 

Q You mean the three defendants in this case? A 'Yes. 

Q. And who were the three girls that they went in with? 

Jennie and Millie Bell and Kittie Hannon. 

Subsequently did you see ay other girls go in that 

martment house? A Yes, sir. . 

A How many? .4 Two. 
- 

Q Have you since found out who they are? A have.: 

Q Who were they? A Susie Heins and Laura Harris. 

" Did, you arrest the defendants or assist in -their arrest? 

did. 

Q And where were the defendant! Spota end -Spica end. 

Guarano arrested? A Between 145th and 146th Streets on Seventh 

Avenue. 

Q Were they together when they were errested? A .Spota 

and Guarano were together, and Spica was arrested. about 'one minute 

after. 

What direction were they walking at the time? A South 

Q Did you yourself place or take Custody a ,the deterident 

Guarano? A I did not, 

(1, What officer did? A Officer /Cane.. 

Q Where were the defendants taken? A After they were 

arrested.? 
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yes. A They were taken to Police lieadquartere., 

BY TIM' COURT: 

ct Where? A Centre Street.; 

You mean the main headquarters? A Main .headquartersoyes. 

BY MR. RIIISON: 

Were the defendants all searched there in your presence? 

A They were searched before they were taken to headquarters. 

They were searched between 145th and 146th Streets, 

BY THR COURT: 

On the sidewalk? A No, we pushed them into a Vacant 

store. 

Took them into a store? A 41 vacant store. 

BY MR. RLLISON: 

And did you assist in the search? A I 

What did you find in the way of money on the: defendant 

Guarano? A Officer Kane searched, Guaranow 

4 Did you see him search him? A I did. -

What did he find? A He found a $10.00 bill. 

Where was the 40.00 bill? A In his right hand vest 

pocket. 

Were the other two defendants, $pioa and Spota, searched?• 

A Yes. 

What were found on their persons? A A $10 00 bil3. 

found on Spot a -end two $10.00 Ii lls found, on Spicf!t., 

Q Did you have any talk with the defendant Guarano? 

Officer tame did. 



,Dia you hear it? A Yes. 

Q What did Kane say to Guarancip and what did. Guarano say 

to Kane? A Guarano says that is money, and. Officer Kane says 

whose is it, and he says, it is mine, I worked for it. 

Q Anything else? A That Wal3 all. 

Q At that time .did you hare inyoUr possession a memorandum 

any bills? A I did. 

gi Where had you taken the memorandum of any bills? A At 

the Second Deputy Commissioner's off ice. • 

Q, Have you got that memorandum with you? A I have. 

Q • Will you kindly produce it? 

BY THR COURT: 

How do you mean. you took a memorandum? A I took the 

numbers of the bills. 

Q Where did you get- the limiters A The stenographer 

g, Where did you get the numbers? A From the 'bills* 

Q, You s-aw the bills and took their numbers? A Yea ,e 

took their numbers. 

• BY 1/11. FiiLTSON: 

Have. you got that memorandum with you? A have. 

Q Can you by looking at that memorandum in your possession. 

'refresh your recollection es to what were the numbers on the 

bills that you took in the Second Deputy Commissioner's koffice? 

A loan. 

Objected to as  incompetent, irrelevant and immaterial, 

Overruled.. Except ion. 
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Will youkindly read the numbers? 

• Same objection. 

TV COURT: What it3 your• objection, If you object 

that it is leading I will sustain it. 

• MR. BARRA: " Not on the ground of leading, but as 

incompetent. 

BY THE COURT: 

Can you testify ftom memory? A• .1 cal testify, from 

memory to only moat no cannot, not to the ntatbero. 

If you have a memorandum that will refresh your recol-

lection, you may look at it and see if your memory is refreshed 

have you a memorandum made by you which will refresh your recol-

lection? A I have. 

Look at it and see if your recollection is refreshed 

can you tell us now the number of the bills not by reading 

that? 

• THE WITNRSS: There were five bills and I took the 

numbers off. 

4, Can you tell us from your memory the numbers? A Z can 
was 

tell the number of the bill that / found on the defendant* 

What number was that? A 13733.598A. 

BY TIM COURT: 

Look at your memorandum again and see if you can tell 

, us the others -- do not read it ,from there. The question La 

if you can recollect after you read that whether you remember 

now, what they were do you understand I know you can read. 

,441114fin 
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A No• I cannot there are four other bills and / cannot 

recollect their numbers. 

BY MR ELLISON: 

Did. you make a memorandum of the numbers of the bills 

at the time you were in the Deputy Commissioner's office? A. I did. 

And when. was that? A It was on the 22nd of May, . 

1915? A Yes, 

Did you copy the numbers of the bills correctly? A / did. 

Did you make the memorandum in your own handwriting?. 

I did. 

nmsom: I offer the memorandum In evidence. 

Objected to as incompetent. 

Objection sustained. 

THR COURT: A memorandum made by a third persop is 

• not binding :upon ,a defendant. ITe may use it to refresh his 

• recollection but that is all. 

BY R. RLLISON: 

Use it to refresh your recollection? A Do you want 

me to read the numbers? 

THE COURT: No, not to read them off — don't you 

understand the difference between reading and remembering. 

MR, BARRA: I am willing that he read them, 

THE COURT: If you are willing, Ell right You 

,objected a moment ago* 

41XLROU I am wUing that he shGuld read them, 

ME COURT: Then reed them. 

.tegighlik 
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THE VITNESS $10,00 bill 1)13495494. That bill was - 

found onSpica. 33731598A was .found on Guarano by /Cane. 

M11269143 found on Spica by Officer Shay. A7622643 found 

on Spota by Foley -- that is myself. Another bill 

B1445'722 which we -did not find. 

BY MR. ELLISON: 

Q Now, Officer., you compared the numbers of the bills 

found on the defendant with the numbers of the bills taken by 

you in the Commissioner's _off ice and found them the same is that 

so? A Yes. 

Objected to as incompetent irrelevant and immaterial, 

THE COURT: He said those were the bills. 

MR. BARRA: He is acing a question which is incom-, 

potent. 

THE COURT: I aistain the objection. He has already 

testified  that he found the bills he had marked, on the 

three defendants, and named Which of the bills he found 

upon them. 

MR. ELLISON; I now offer in evidence People's Exhibit 

5 for identification. 

Objected to as incompetent irrelevant and immaterial. 

Overruled. Except ion. 

(Received and marked People's Exhibit 5. ) 

• MR. ELLISON: I offer in idente People's Exhibi 

for ident if ic at ion. 

Same objection, ruling an (1 oxoei) t ion. 
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